
JAN FEB 2023  10/10

NederBelgischMagazine

Pennenpassie, Parker & More...
D’n ouwe Vulpen Repairshop

Marc Vossen & Jaap van Zweden
Antwerp Symphony Orchestra

Romy Schlimbach
Body-Positive-Image activiste



2

Beste Lezer,

Zie hier de digitale editie met alvast een preview van een aantal 
artikelen.
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NederBelgischMagazine op papier.
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drukker vertrekt, krijgt u online alvast een voorsmaakje 
en de mogelijkheid om  een aantal artikelen te lezen.

Maak op deze manier nu al kennis met het zogenaamde 
Premium abonnement, want Premium abonnees gaan met de 
nieuwe website artikelen online ook eerder al kunnen lezen! 

Als Premium abonnee heeft u het beste van twee werelden:     
De mooie glossy op papier maar ook al in voorvertoning digitaal 
toegang  tot artikelen. En u geniet van speciale uitnodigingen en 
exclusieve aanbiedingen!

Veel leesplezier en voorpret, vooruitlopend op de volledige editie 
per post!
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automatisch door, tenzij 30 dagen voor de vervaldatum 
schriftelijk wordt opgezegd. Nieuwe opgave telefonisch, 
per post of e-mail. Adreswijzigingen drie weken van te 
voren schriftelijk opgeven. Oude nummers zijn uitsluitend 
per e-mail of per post te bestellen € 8,50 per exemplaar 
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© Copyright  2023

Niets uit deze uitgave mag, geheel of gedeeltelijk, worden 
overgenomen en/of vermenigvuldigd door middel van boek-
druk, foto-offset, fotokopie, microfilm of via welke andere 
methode dan ook, zonder schriftelijke toestemming van 
de uitgever. Het NederBelgischMagazine bevat informatie 
en wenken, die met de meeste zorgvuldigheid zijn samen
gesteld. Aan de inhoud van de artikelen kunnen evenwel 
geen rechten worden ontleend. De redactie, uitgever en  
medewerkers kunnen geen aansprakelijkheid aanvaarden 
voor mogelijke gevolgen die zouden kunnen voortvloeien uit 
het gebruik van de in deze uitgave opgenomen informatie
en wenken. Foto’s  via 123rf.nl & istockphoto.com by 
GettyImages of werden aangeleverd door de partners en de 
geinterviewden. 

Aan deze editie werkten mee:
Robert van Beek, Maurice de Clercq, Sandra Gasten
Paul Geraedts, Guido Kruithof, Anne-Marie van Leggelo-
van den Berkmortel.

Het NederBelgischMagazine verschijnt al meer dan 
25 jaar met artikelen van nut voor in België wonende 
of met plannen om te emigreren Nederlanders en hun 
adviseurs. 

Credits Coverfoto: Foto genomen in beeldentuin van Chihuly Garden & Glass 
museum in Seattle: www.chihulygardenandglass.com. Dale Chihuly werd
geboren in 1941 in Tacoma, Washington. Zijn werk is opgenomen in 200+ 
museum collecties. Recipient van veel awards, twaalf honorary doctorates en 
twee fellowships van the National Endowment for the Arts.
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#Jaap van Zweden 
Weer (even) thuis bij 
Antwerp Symphony Orchestra

Nederlands sterdirigent speelt Beethoven en Sjostakovitsj Goed nieuws
voor de fans van klassieke muziek: de Nederlandse topdirigent 
Jaap van Zweden komt dit voorjaar enkele concerten spelen in de 
Koningin Elisabethzaal in Antwerpen. Op 9 en 11 maart dirigeerde hij 
er Beethovens Zevende Symfonie, op 21 april leidde hij Sjostakovitsj’ 
Zevende in goede banen. “Het is een eer om Jaap van Zweden, een 
dirigent met wereldfaam, hier opnieuw bij ons te mogen ontvangen”, zegt 
Marc Vossen, al 20 jaar eerste cellist bij Antwerp Symphony Orchestra.

Sandra Gasten

“Van Zweden was de eerste 
concertmeester van het Koninklijk 
Concertgebouworkest in Amster-
dam en dat op 19-jarige leeftijd”, 
zegt Marc Vossen. “Daarmee was 
hij de jongste concertmeester die 
het orkest ooit had.” Grote kansen 
kreeg de violist van Joop van den 
Ende, die een aantal jaren zijn 
manager is geweest en hem bij 
grote orkesten heeft voorgesteld. 
Bijna twintig jaar na zijn debuut 
als concertmeester begon hij als 
dirigent. “Als dirigent ken ik hem het 
best van zijn periode in Antwerpen.
Dat was een geweldige ervaring. 
Het was fantastisch hoe hij in 1996 
zijn carrière als topviolist en later
concertleider inruilde voor die van 
succesvol chef-dirigent. Dat is 
toch een heel ander beroep, maar 
hij heeft dat met glans gedaan.”

Conductor of the year 2012
Het lijstje van orkesten waar Jaap 
van Zweden actief is of was als 
chef-dirigent, is indrukwekkend. 
Van 1996 tot en met 2000 was hij 
chef-dirigent van het Orkest van 

het Oosten in Enschede en tot 
2005 werkte hij bij het Residentie
Orkest van Den Haag. Daarna
was hij chef-dirigent van het 
Radio Filharmonisch Orkest 
(2005–2013), chef-dirigent van 
het Antwerp Symphony Orchestra 
(2008–2011) en muziekdirecteur
van het Dallas Symphony 
Orchestra (2008-2018). Hij werd 
uitgeroepen tot 2012 ‘Conductor
of the Year’ door het muziek-
tijdschrift Musical America en 
in 2020 ontving hij de pres-
tigieuze Concertgebouwprijs.

“Ik ken Jaap van Zweden al langer. 
Als muzikanten - hij op viool, ik 
op cello - speelden we al eerder 
concerten samen. Als dirigent ken 
ik hem natuurlijk van zijn periode 
in Antwerpen. Het is geweldig dat 
we nu opnieuw kunnen samen-
werken bij deze concerten in de 
Koningin Elisabethzaal, mijn vaste 
stek”, zegt Marc Vossen, afkomstig 
uit Berkel-Enschot, een dorp in de 
buurt van Tilburg. “Sinds dit seizoen 
is Jaap van Zweden ook als dirigent 
emeritus bij het Antwerp Symphony
Orchestra verbonden. Zo wil het 
orkest eer betuigen aan dit inter-
nationale toptalent. Antwerpen wil 
de band met hem nog versterken. 
Dat is goed nieuws voor de fans, 
want hij zal de komende tijd elk 
jaar enkele concerten bij Antwerp 
Symphony Orchestra dirigeren.”
Van Zweden heeft op zijn 61 al 
een parcours afgelegd om u tegen 
te zeggen. In 1977, op 17-jarige 
leeftijd, won hij het Nationaal Viool-
concours Oskar Back. Daarna 
vertrok hij naar New York om er te 
studeren aan de Juilliard School.
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Sinds 2018 leidt hij het New York 
Philharmonic in de Verenigde Staten.
Vorig jaar kondigde Jaap van Zweden 
aan dat hij het wat rustiger aan wilde doen 
en minder wilde reizen. Door de corona-
pandemie had hij ingezien wat er echt 
belangrijk is in het leven en wilde hij meer 
tijd doorbrengen met zijn gezin. Toch 
kiest hij vanaf 2024 opnieuw voor een 
‘vast’ orkest. Vanaf dan wordt hij de 
nieuwe chef-dirigent van het Seoul 
Philharmonic Orchestra in Zuid-Korea. 
“Dat is toch een van de beste orkesten ter 
wereld”, zegt Marc Vossen. “Muziek is aan-
stekelijk, het zit in je haarvaten, het is ver-
bonden met je persoon. Je kan de muziek
knop niet zomaar afzetten wanneer je 
een bepaalde leeftijd hebt. En hoewel 
Jaap de zestig al gepasseerd is, heeft 
hij de energie van een jonge twintiger.”

De stempel van de chef-dirigent
Marc Vossen speelt al twintig jaar als 
eerste cellist bij het Antwerp Symphony 
Orchestra en heeft tijdens zijn loopbaan 
al verschillende dirigenten gekend. “Van 
Philippe Herreweghe, Daniele Callegari
tot Edo de Waart en Elim Chan, de jonge 
chef-dirigente uit Hong Kong die sinds 
2019 in Antwerpen de leiding heeft.
“Elke dirigent heeft zijn manier om het 
orkest te leiden, waardoor de concerten 
telkens anders klinken”, zegt Marc 
Vossen. “Zo zijn er nog altijd invloeden 
van Philippe Herreweghe terug te vinden 
in onze manier van spelen. Ook Jaap van 
Zweden heeft zijn manier van dirigeren.
De Amsterdammer zit vol energie, bereidt t 

de stukken fantastisch goed voor en gids de 
muzikanten met strenge hand in goede banen.”
Of zoals van Zweden het zelf ooit zei: “Ik ga altijd
voor 110% voorbereiding, zodat je 90% kan 
krijgen op een concert. Dat betekent dat ik totaal 
niet geloof in een dirigent die op de repetitie alles 
loslaat en op een concert plots iets tevoorschijn
moet toveren.” Marc Vossen: “Dat klopt hele-
maal. Hij is een rasechte musicus die al als jonge 
violist de beste versie van zichzelf gaf, én dat nog 
steeds doet. Hij laat niets aan het toeval over. 
Ook als concertmeester lag die grens hoog. Hij 
wist als geen ander hoe iedereen het beste uit zijn 
instrument kon halen. Een concert
met Jaap van Zweden betekent vonken
én vuur, passie én energie.”

Stichting Papageno
Buiten de concertzalen zetten Jaap van Zweden 
en zijn vrouw Aaltje zich in voor kinderen met 
autisme. “Het koppel heeft zelf een zoon met 
autisme”, legt Marc Vossen uit. “Daarom richtten 
ze in 1997 de Stichting Papageno op om families
van kinderen met autisme te ondersteunen. De 
Stichting biedt muziektherapie aan huis via een 
netwerk van muziektherapeuten in Nederland
en heeft ook een centrum dat onderzoek doet 
naar een vroege diagnose van autisme.” In 
2015 opende het Papageno Huis voor jong
volwassenen met autisme in Laren, dit jaar opent 
een vestiging in Fryslân. Met die huizen wil de 
Stichting de jongeren met autisme klaarstomen 
voor de maatschappij. Er worden verschillende 
activiteiten georganiseerd, zoals kookcursussen
en workshops. Ook kunnen er concerten en 
andere voorstellingen worden gegeven in het 
theaterzaaltje van het huis en is er een wekelijkse
disco.

Storioni Festival
Marc Vossen organiseert al sinds 2008 in en rond 
Eindhoven het Storioni Festival samen met zijn 
broer en violist Wouter Vossen en pianist Bart van 
de Roer. De concerten vinden plaats in het Muziek
gebouw Eindhoven en in winkels en straten in 
de stad. “Het festival start dit jaar met concerten 
voor eenzame en demente ouderen. Daarnaast 
is het Storioni festival op voorspraak van Aaltje 
van Zweden een samenwerking aangegaan met 
een muziektherapeut van het Papageno Huis 
om tijdens het festival concerten voor autistische 
kinderen te organiseren. We deden al een try-out 
in het Papageno Huis, waar de reacties van de 
jongeren bijzonder positief waren”, vertelt hij. “We 
kijken ernaar uit. En naar de concerten met Jaap 
van Zweden in Antwerpen uiteraard ook!”

AntwerpSymphonyOrchestra.be 
Het symfonisch orkest van Vlaanderen en België
met de bekende Koningin Elisabethzaal in 
Antwerpen als thuisbasis! Het orkest staat onder 
leiding van chef-dirigent Elim Chan, eredirigent 
Philippe Herreweghe en dirigent emeritus Jaap 
van Zweden en brengt concerten op de grootste 
podia in binnen- en buitenland. Het orkest bestaat 
uit 78 geëngageerde muzikanten in vast dienst 
verband. Naast zijn reguliere concerten besteedt 
het Antwerp Symphony Orchestra aandacht 
aan jongerenwerk en sociale projecten voor 
mensen met een beperking of met een migratie
achtergrond. 

Eind mei verschijnt de biografie ‘Dat is Jaap!’, 
geschreven door journalist en tv-presentator 
Peter van Ingen bij uitgeverij Bruno. Storioni 
Festival, in en rond Eindhoven, van 15 tot en met 
28 mei. Info: www.storionifestival.nl

#Nieuws

UCLL en Zuyd Hogeschool 
breiden samenwerking uit

De Belgische hogeschool University 
Colleges Leuven-Limburg (UCLL) en 
Zuyd Hogeschool hebben in Heerlen 
een overeenkomst ondertekend voor 
uitbreiding van hun samenwerking. De 
twee hogescholen hebben onder andere 
afgesproken hun onderwijs en onderzoek 
op het gebied van belangrijke maatschap-
pelijke transitieopgaven die in de gehele 
Euregio Maas-Rijn spelen, daar waar 
mogelijk, te bundelen. De samenwerking
richt zich in eerste instantie op de 
thema’s duurzaamheid/circulariteit,
artificiële intelligentie en techniek 
in de zorg. Dit vanwege het belang 
van deze thema’s voor de regio en 
de toegevoegde waarde van samen-
werking rond deze onderwerpen.
Later volgen thema’s als woon- en leef
omgeving, economie, klimaat, energie, 
digitalisering en gezondheid. UCLL en 
Zuyd verwachten dat door deze krachten
bundeling de maatschappelijke 
impact van hun innovatie- en ont
wikkelingstrajecten verder vergroot wordt.
De samenwerking is er onder meer op 
gericht om de grensoverschrijdende 
mobiliteit en de Euregionale mindset van 
studenten en personeel te bevorderen.

Zuyd.nl

Grensoverschrijdend Geopark 
Schelde Delta: Unesco? 

Het grensoverschrijdende Geopark 
Schelde Delta, dat ook Zeeland beslaat, 
is officieel aangemeld voor de erkenning 
als Unesco Global Geopark. Unesco is 
een organisatie van de Verenigde Naties 
en heeft als missie het bijdragen aan 
de vredesopbouw, armoedebestrijding, 
duurzame ontwikkeling en interculturele 
dialoog door onderwijs, wetenschap, 
cultuur en communicatie. Drie Vlaamse
provincies, de provincies Zeeland en 
Noord-Brabant en meer dan 130 partners
hebben samen de aanvraag voor de 
Unesco-status ingediend. Wereldwijd zijn 
er 177 geoparken in 46 landen. Met zijn 
oppervlakte van 5.500 vierkante kilometer
zou het Geopark Schelde Delta één 
van de grootste geoparken ter wereld 
worden.’ Het Schelde Delta gebied 
beslaat in Nederland de provincie Zeeland
en het westelijk deel van de provincie
Noord-Brabant en in België delen van 
de provincies Antwerpen, West- en 
Oost-Vlaanderen. ‘Wetenschappelijk 
gezien is deze delta een estuarium: een 
gebied waar eb en vloed duwen en trekken
aan de loop van de Schelde, en waar 
zout water en zoet water in elkaar over-
lopen. Zo ontstond een landschap dat 
uniek is in de wereld. De Schelde vormt 
de levensader van het gebied, die 
waardevol is voor natuur, cultuur en 
economie.’

Internetbode.nl

Nederlandse en Vlaamse 
franciscanen zijn gefuseerd

De Belgische kroonprinses Elisabeth is 
21 jaar geworden en volgens konings
huisexpert Jo De Poorter, die het boek 
Wij, Elisabeth schreef, moet zij goed 
nadenken over haar eventuele partner
keuze. “Als kroonprinses is je partner
keuze niet alleen een amoureuze keuze, 
maar ook een staatskundige”, legt hij uit 
aan De Telegraaf. “Zeker in België, waar 
de baan van staatshoofd wordt ingevuld
als een duobaan. Koning Filip heeft 
het altijd over ’de koningin en ik’. Over 
koningin Fabiola zeiden politici: ’Le roi, 
c’est la reine’. De koninklijke gemaal is 
een heel belangrijke functie.”En er is nóg 
een belangrijke regel: trouw niet met een 
Nederlands lid van het koninklijk huis. 
Al sinds 1830 geldt in België de regel 
dat de kroonprins of kroonprinses niet 
mag trouwen met iemand van het Huis 
Oranje-Nassau. De reden: zo willen de 
Belgen voorkomen dat Nederland hen 
weer probeert in te lijven. “Het is echter 
maar de vraag of dat verbod effectief 
zou worden toegepast”, zegt professor
grondwettelijk recht Toon Moonen 
(UGent). “Alleszins moet ook voor 
andere trouwplannen de regering 
instemmen. Zonder toestemming kan het 
huwelijk wel doorgaan, maar dan verliest
de betrokkene zijn recht op de troon.

Welingelichtekringen.nl / Telegraaf.nl
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#Paul Groen &
Martine Dykmans

Tekst Paul Geraedts

De Antwerpse Martine Dykmans en de geboren Rotterdammer 
Paul Groen zijn al meer dan veertig jaar gelukkig samen. Na een 
diverse en creatieve carrière als o.a. general manager bij VlerickAlumni
BPost, CommunicationCompany en Unilever, werkt Martine nu als 
executive search & leadership advisory voor een multinational. Paul was 
creatief professional voor diverse multinationals, maar nog volop creatief
bezig met muurschilderingen en schilderen. In hun woning in Antwerpen
blikken zij samen terug op hun beider loopbanen, creativiteit, succes en de 
voor- en nadelen van een leven aan beide kanten van de grens.

Talentmanagement
Het verhaal van Martine en Paul 
begon zo’n veertig jaar geleden. 
De twee zijn via hun profes-
sionele loopbaan met elkaar in 
contact gekomen, vertelt Martine.
“Ik werkte in die tijd voor een 
multinational als marketeer. Paul 
werkte als creatief directeur van 
een reclamebureau, en ik was 
daar klant. Zowel los van elkaar 
als samen bouwde het stel al snel 
een succesvolle loopbaan op. 
Martine: “Na onze ontmoeting heb 
ik een aantal jaren in het - destijds 
nieuw opgerichte- communicatie
bedrijf van Paul gewerkt. Na 
verkoop van dit bedrijf ben ik 
weer verder gegaan zonder 
Paul, en heb ik als consultant 
gewerkt. Nu hou ik me puur 
bezig met talent management 

en acquisitie. Van plaatsing tot 
coachen en bijscholen: alles wat 
te maken heeft met talent. Mijn 
specialisatie is vooral marketing, 
sales en HR: talent management in 
de breedste zin van het woord, dus.”
De loopbaan van Martine -waarin 
ze op veel verschillende plekken 
en posities werkzaam was, laat 
zich volgens haarzelf het best 
kenmerken met twee woorden: 
“grenzeloze nieuwsgierigheid. 
Dat heeft mij op veel interessante 
plekken gebracht.” “En je hebt 
mij ook geholpen”, vult Paul aan. 
“De rode draad is dus constante 
nieuwsgierigheid, maar ook het 
niet onderschatten van de impact 
die je hebt op iemands leven. Je 
baan heeft niet alleen betrekking 
op jezelf, maar ook op je familie
en die verantwoordelijkheid

Kleurrijke loopbaan in de 
reclamewereld
Martine is nog aan het werk, Paul 
geniet inmiddels van zijn pensioen.
Als creatief professional heeft hij 
er een -letterlijk- kleurrijke loop-
baan opzitten. Paul: “Ik heb voor 
veel verschillende bedrijven en 
partijen gewerkt als bedenker van 
campagnes. Ik was altijd bezig
met tekenen, en was er ook 
best goed in. Zodoende heb ik 
de kunstacademie in Rotterdam 
afgerond en ben ik in de 
reclamewereld terechtgekomen. 
Vroeger ging het bedenken van 
reclames nog echt met schets-
blok en potlood: ver voor het 
digitale tijdperk dus.” Paul’s grenze
loze creativiteit bracht hem 
bij een aantal grote bedrijven.
“Na het afronden van de 

focus op iets wat ik in de reclamewereld
ook al regelmat

 

van de academie mocht ik aan de slag 
bij een reclamebureau in Amsterdam. 
Dat ging goed, waarna ik gevraagd werd 
in Brussel. Het schetsen was één ding, 
maar daarnaast is het creatieve, het 
bedenken van ideeën en concepten. Dat 
vond ik geweldig om te doen: het was 
precies wat ik wilde. Mijn creativiteit bracht 
mij zo op interessante plekken: voor 
merken als Calvé, Unox en Royko heb 
ik allerlei campagnes mogen bedenken.”

In zes maanden Frans leren
In Brussel werd Paul in het diepe 
gegooid. De Rotterdammer sprak geen 
woord Frans, en snel leren was nodig 
om zijn Brusselse contacten van dienst 
te kunnen zijn. Paul: “Toen heb ik in zes 
maanden Frans geleerd, op een snel
cursus. Binnen de kortste keren gaf ik 
presentaties in het Frans. Natuurlijk wel 
met een zwaar Nederlands accent, maar 
ach, ik kon me verstaanbaar maken. Over 
het algemeen werd dat gewaardeerd 
door de Franstaligen, en heb ik jaren-
lang met veel plezier in Brussel gewerkt.”
Maar ook dit avontuur kwam tot een eind, 
een resultaat van een niet-aflatende
drang naar meer creatieve vrijheid, 
omschrijft Paul. “De grote, veelal inter
nationale klanten hadden zoveel te vertellen
dat ik me als creatief directeur meer 
een soort uitvoerder voelde. Terwijl ik 
ervoor gestudeerd had, en een heel team 
aanstuurde. Daarom ben ik voor mezelf 
begonnen, en dat was een schot in de roos.”

Naar Antwerpen
Na een aantal jaren in Brussel gewoond 
te hebben, besloot het Nederbelgische 
stel naar Antwerpen te verhuizen. Dat 
had naast professionele, ook praktische 
redenen legt Martine uit.
“Allereerst is daar de taal. Brussel
is dan wel officieel half Vlaams,

half Frans, maar in de praktijk
was het toch vooral de Franse taal die 
gebruikt werd. Omdat dat voor ons beiden
niet de eerste taal is, hadden we toch 
behoefte om naar Antwerpen te verhuizen.
Verder noem ik Antwerpen altijd ‘de 
navel van de Benelux’; het ligt dichtbij 
Nederland -Rotterdam is om de hoek-, en 
tot slot is het een zeer aangename stad.” 
Vanaf die tijd begint er bij Paul iets te 
kriebelen, na het zien van een lege, witte 
muur maakt hij zijn eerste muurschildering. 
Een nieuw, creatief tijdsverdrijf ontstaat. 
Paul: “Ik was altijd al bezig met schetsen 
en tekenen, maar een schildering had ik 
nog nooit gemaakt. Uiteindelijk werd mijn 
werk gezien, en werd ik her en der gevraa-
gd om muurschilderingen te maken, tot in 
Spanje aan toe. Dat was een fantastische 
tijd, maar met de jaren werd het constante 
ladder-op, ladder-af, wat zwaar. Toen ben 
ik me gaan richten op portretschilderen.

Door de coronacrisis werd Paul 
genoodzaakt om zijn schilderwerk wederom
over een andere boeg te gooien. “Van 
de ene op de andere dag kon ik geen 
mensen meer over de vloer ontvangen.
Toen heb ik nagedacht over wat ik 
dan kon doen. Het antwoord bevond 
zich in de kleurrijke bloemenwereld.
Let wel: ik wilde absoluut geen schil-
der van bloemstukjes of boeketten 
worden. In mijn nieuwe werk leg ik de 

ig toepaste: het uit-
vergroten van een bloem en deze zo 
vormen, kleur geven en sfeer geven. 
Wat dat betreft ben ik nog steeds 
volop creatief bezig, het gaat wel mooi. 
Inmiddels zijn Martine en Paul al zo’n 
veertig jaar gelukkig samen. Hun 
Nederlands-Belgische achtergrond is 
vooral een verrijking gebleken. Met de 
bekende cliché’s over de verschillen 

tussen Nederlanders en Belgen hebben
ze niet zoveel op, vertelt Paul. “Ach, 
mensen horen hier binnen één seconde 
dat ik uit Nederland kom. Dat vind ik 
prima.” Martine: “Ik heb altijd met heel veel 
plezier samengewerkt met Nederlanders. 
Misschien komt dat omdat ik altijd wat 
meer rechttoe-rechtaan ben geweest. We 
hebben vrienden en kennissen aan beide
kanten van de grens. Dan worden er 
natuurlijk wel grappen over en weer 
gemaakt, maar dat hoort er bij. Ook in 
Nederland trouwens: toen ik voor het eerst 
bij mijn schoonfamilie kwam, hadden zij 
de grootste lol met mijn taalgebruik. We 
spreken wel dezelfde taal, maar met name 
het woordgebruik is soms heel anders.”

Voor Paul en Martine is Antwerpen een 
fijne thuisbasis geworden waar ze samen 
heel gelukkig zijn. Om na hun Brusselse 
tijd naar Nederland te verhuizen was 
niet echt een optie, maar ze steken nog 
steeds met enige regelmaat de grens 
over. Martine: “De verschillen tussen
beide landen zijn klein, maar in zijn 
algemeenheid zijn we altijd blij verrast 
met de vlotheid en de vriendelijkheid van 
horecapersoneel in Nederland. Ook de 
mensen op straat zijn wat vriendelijker, 
groeten je in het voorbijgaan. Maar eigen-
lijk zijn deze verschillen te verwaarlozen.” 
Voor de toekomst gaat het stel hun tijd ver-
delen tussen hun woning in Zuid-Spanje
en Antwerpen. Martine werkt nog, en 
kan op afstand werken: “Na corona is 
dit zo veranderd, en die combinatie is 
ontzettend luxe. Wat dat betreft zijn we 
heel erg verwend. Maar het belangrijk
ste is nog wel onze familie, kennissen
en vrienden.” Paul vult haar aan. 
“Antwerpen is onze uitvalsbasis. Met kerst 
en feestdagen zijn we altijd allemaal bij 
elkaar, zonder uitzondering. Uiteindelijk
is dat waar het allemaal om draait.”
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#Pennenpassie 
  Parker & more... 

Veel mensen hebben ergens nog wel die oude vertrouwde vulpen liggen. 
Oud want al jaren is er niet mee geschreven. Misschien op een rommel-
markt voor een leuk prijsje op de kop getikt. Vertrouwd omdat je er zelf ooit 
in school je eerste woorden mee geschreven hebt of omdat het de vulpen 
van een (overleden) naaste is. En het emotioneel moeilijk is om er afscheid
van te nemen. Carlo de Croock heeft al veel pennen in zijn vakkundige 
handen onder handen mogen nemen. Van schoonmaken en opblinken tot 
het vervangen van defecte stukken of een reparatie. Iedere pen kent een 
eigen geschiedenis en schrijft een uniek verhaal.

Vulpennen repareren maar ook 
restaureren
De passie voor het repareren en 
restaureren van met name oude 
vulpennen is voor Carlo ontstaan 
tijdens het langzaam opbouw-
en van een verzameling. ‘Er-
mee bezig zijn gaf me nog meer 
plezier dan er alleen maar naar te 
kijken. Een vulpen is iets unieks 
en persoonlijks en geeft voor mij 
een echt zen gevoel omdat ik 
er ontzetten graag mee schrijf.’
‘In de vroege verzamel
periode kocht ik er toch wel veel 
en natuurlijk zaten daartussen ook 
vulpennen die niet meer schreven, 
veel gebruikssporen hadden, 
onderdelen misten of er waren 
stukjes afgebroken. Maar veel 

waren toch goed en vooral mooi 
genoeg om te verzamelen. Van 
poetsen kwam polijsten... Tot 
een complete vintage set vulpen 
reparatiegereedschap mijn pad 
kruiste.

Een man met een missie
Veel vulpennen zijn verdwenen 
door het gebruik van andere schrijf
systemen. Ze belandden ver achterin
lades. Kijk maar eens in een kast 
thuis, bij je ouders of grootouders. 
Er zullen er vast een paar liggen! 
Mijn missie is dat deze weer terug
tevoorschijn komen en gebruikt 
gaan worden. Niet alleen bij een 
speciale gelegenheid. Mensen 
weten vaak niet wat voor mooie
schatten er verborgen liggen.

Denk eens aan de keer dat 
iemand aantekeningen maakt met 
een vulpen tijdens een vergadering.
Kwam ook bij jou de gedachte 
niet op dat je zelf vroeger ook met 
een vulpen hebt geschreven, of 
dat je nog een vulpen ergens heb 
liggen. Wanneer dit zo is, en je 
je dit nu realiseert is mijn missie
eigenlijk al bijna geslaagd. 
Hoogste tijd om die vulpen
erbij te nemen en er weer 
mee te schrijven of tekenen!
Je gaat er geen spijt van hebben. 
Wanneer je het echt persoonlijk
wilt maken, kies dan eens een 
andere kleur inkt. Bij Akkerman 
of Appelboom bijvoorbeeld zijn 
er  heel mooie kleuren beschik-
baar. Een ware schrijfsensatie!
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Je zegt iets unieks en persoonlijks? 
Als je je realiseert dat iemands zijn 
gedachten ermee op papier heeft 
gezet, werk gerelateerd en/of  privé, 
dan wordt een vulpen eigenlijk iets 
heel persoonlijks. Ik vraag ook altijd
aan degene die de vulpen aanbiedt 
bij mij, naar de geschiedenis van de 
vulpen en wie er mee schrijft of 
schreef. Zo krijg ik een beter beeld 
wat de vulpen heeft doorstaan. Het 
is al eens gebeurd, dat ik na het 
horen van de geschiedenis de 
verkoper adviseerde om de pen niet 
weg te doen en als aandenken te 
bewaren. Het is misschien op 
het eerste gezicht niet iets groots 
of per definitie een duur object
maar daarom niet minder 
emotioneel en wel iets heel waardevol.
Laatst had in nog een oude Sheaffer 
Touchdown.  die van een ex marconist 
was geweest en gekocht in de VS. 
Toen ik klaar was met deze vulpen 
en deze testte,  begreep ik waarom 
hij deze had gekocht. Ik had nog niet 
eerder een vulpen in handen gehad 
waarmee je zo snel kon schrijven. 
Deze man had echt een vulpen uitge-
zocht die paste bij zijn werk destijds.
Daarom als tip wanneer je 
een vulpen kocht, vraag of je 
er even mee mag schrijven.
Een belangrijk aspect is anato-
mie, kies een vulpen uit die goed 
in de hand ligt, niet te dun of te dik.
Eenmaal een keuze gemaakt,
komt het belangrijkste, de nib.

Als je klein schrijft kies je best een fine 
nib, en vice versa. Als je last heb van een 
krassende punt, ga dan voor iets breder.

Wat voor reparaties krijg je aangeboden?
Wat doe je inderdaad als de vulpen het niet meer 

doet... Er zijn veel oorzaken maar de meest 

voorkomende, schrijven lukt niet meer door 

slijtage, ouderdom of slecht onderhoud. Je kunt 

er eigenlijk niks aan doen, het materiaal verduurt

nu eenmaal. Maar slecht onderhoud, dat ligt aan 

jezelf. Bij de vulsystemen is het meestal het inkt

zakje dat geheel uitgedroogd, verhard of zelfs 

verpulverd is. Ook de afdichting van de piston 

kan vergaan. Opgedroogd of ingedikte inkt kan  

door de jaren heen ervoor zorgen dat de feeder 

verstopt raakt. Dat zijn wel de meest 

voorkomende mankementen typisch bij de 

oude vulpennen. Ook krijg ik kromme nibs, 

krassende nibs, gebroken body’s of caps te 

zien. Het is natuurlijk een beetje afhankelijk 

van de vulpen maar het is vaak toch echt wel 

de  moeite waard om een pen te repareren. 

De reparatie van inkzakjes en pistons is echt 

precisie werk, de vulpen moet dan in zijn 

geheel  gedemonteerd worden. Voorzichtig-

heid is hierbij het belangrijkste omdat de kans 

bestaat dat het oude materiaal stuk gaat.

Gebroken nibs moeten nu eenmaal 
vervangen worden, maar kromme nibs 
kunnen, als het niet te erg is weer met 
veel geduld terug recht gemaakt worden.
Naast de reparatie krijgt de vulpen bij 
mij altijd een opfrisbeurt. Voordat ik 
begin wordt de vulpen helemaal schoon
gemaakt en na afloop gepolijst. De vulpen 
gaat dan weer bijna als nieuw weer terug. 
Over onderhoud gesproken: Het is heel 
belangrijk voor een goed werkende
vulpen dat deze met regelmaat wordt ges-
poeld. Dit is natuurlijk  afhankelijk van hoe 
vaak en veel iemand met de pen schrijft, 
het type vulpen en de kleur van de inkt. 

Gebruik altijd vulpeninkt, geen teken- 
of Oost-Indische inkt. Dit soort inkten 
zijn anders van samenstelling en niet 
zondermeer geschikt voor een vulpen. 
De kans dat je je vulpen hiermee verk-
noeit is groot. Spoel altijd als je van merk 
of kleur inkt wisselt of als de vulpen een 
tijdje niet meer wordt gebruikt. Spoelen 
doe je eenvoudig met water, liefst demi 
water (gedemineraliseerd) Bij de vaste 
vulsystemen, zuig het water op in het 
vulsysteem en pers het erna weer uit, net 
zolang tot het water terug kleurloos is. Bij 
een cartridge vulpen, spoel je door het 
schrijfgedeelte een aantal uren te laten
weken en daarna door te spoelen, dat 
kan simpel onder stromend koud water. 
Er zijn hiervoor ook speciale pompjes 
te koop, zodat je kan spoelen met demi 
water. Neem tevens de gelegenheid om de 
vulpen even op te poetsen met een zachte 
doek. Zo blijft je vulpen in goede conditie.

Parker 51: “Geef mij maar de oude, die vind ik kwalitatief 
beter en schrijven lekkerder.”

Heb je een favoriet merk?
Ja en nee. Nee omdat iedere merk op zich 
uniek is en er zijn zoveel mooie vulpennen.
Ja, ik heb stiekem wel wat met Parker en 
een voorliefde voor de Parker 51. Parker 
heeft een rijke geschiedenis sinds 1888, 
en in de loop der jaren zijn vele modellen 
geproduceerd, met ook speciale limited 
editions. De meest bekende zijn toch wel 
de Parker 51, Duofold, Vector, Sonnet en 
vergeet vooral niet  de Jotter. Wie heeft nu 
nooit als cadeau of relatiegeschenk een 
Jotter gekregen?  Een singel setje met een 
combinatie van een balpen, vulpotlood, 
vulpen, rollerball al dan niet bedrukt met 
logo of gravering? Deze alledaagse Jotter 
is al sinds 1954 in productie.  De Parker 
51 is iets aparts, revolutionair in design en 
techniek en vergeet niet, het is de meest 
verkochte vulpen. In 1939 ontworpen voor het 
51 jaar bestaan van Parker Pen Company. 
De Parker 51  is de meest functionele
vulpen die ooit gemaakt werd. 

5 belangrijke tips:
•Zet altijd de cap terug op de vulpen
met de nib naar boven. Zo wordt de
inkt terug in het reservoir geperst.
•Als je gaat schrijven plaats de cap
achterop de body, mocht de vul-
pen vallen dan valt deze niet op de
punt.
•Als je je pen weg legt, plaats de
cap, zo dat je voorkomt dat deze
van tafel rolt.
•Spoel met regelmaat, van inkt als
je verandert of even niet meer
gebruikt
•Gebruik ALTIJD vulpeninkt

Contact opnemen met Carlo?
Mocht je zelf een vulpen hebben
liggen die niet meer goed 
schrijft, een reparatie nodig heeft,  een 
onderdeel mist of opgeblonken 
mag worden, neem contact op!

En voor alle duidelijkheid, dit 
hoeven niet alleen Parker 
pennen te zijn waar de passie van 
Carlo ligt, maar zeker ook andere 
merken zoals Sheaffer, Diplomat, 
Montblanc, Graf von Faber-Castell,
Pelikan, Sailor, etc, etc. Elke pen 
heeft een eigen verhaal en is een 
uitdaging die Carlo graag aangaat!

D’n Ouwe Vulpen Repairshop
Heistraat 12, 
4725 SE Wouwse-Plantage
En ook via Facebook!

De 51 was ook de eerste vulpen die de nib 
onder een kap had. De gedachte hierachter
was om de inkt geen kans te geven op te 
drogen en deze zo te beschermen. Parker 
moest hiervoor dan ook een totaal nieuwe nib 
ontwerpen. Nibs waren tot dat moment al eeuwen
hetzelfde. De nieuwe gouden nib die in de kap 
moest passen, was buisvormig en nogal stijf. 
Bij het  nieuwe ontwerp was de gedachte om 
deze vanaf de zijkant de looks te geven zoals 
een straaljager. Leuk detail: het materiaal 
dat gebruikt werd, is hetzelfde als dat van de 
neuskegels in sommige gevechtsvliegtuigen. 
Parker herintroduceerde een paar jaar 
geleden opnieuw de 51. Maar persoonlijk
zeg ik “Geef mij maar de oude, die vind ik 
kwalitatief beter  en schrijven lekkerder”.
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Sneller met trein Nederland & 
België

NS heeft het kleurenschema onthuld van 
de Intercity Nieuwe Generatie België, de 
snelle trein die vanaf eind 2024 als IC 
Brussel tussen België en Nederland gaat 
rijden. Door de hogere topsnelheid van 
200 kilometer per uur, en een aangepaste 
route met minder stops, kunnen Belgen en 
Nederlanders straks een half uur sneller 
met de NS van Schiphol naar Brussel 
reizen en vice versa. De ICNG-B krijgt een 
ander kleurenschema dan de ‘gewone’ 
ICNG’s voor binnenlands gebruik, die 
vanaf het tweede kwartaal (na veel uitstel)
als IC Direct op de route Amsterdam – 
Schiphol – Rotterdam gaan rijden. In 
plaats van de traditionele NS-huisstijl 
hebben ze het nieuwe ‘Flow’-design, 
met een vloeiende en asymmetrische 
vormgeving. Het Flow-design is ook 
al op de meest recent gerenoveerde 
dubbeldekkers te zien, en komt in de 
toekomst op alle NS-treinen. De IC Brussel 
krijgt een half uur kortere reistijd. Dat komt 
niet alleen doordat de ICNG-B 40 kilometer 
per uur harder kan dan de huidige getrokken 
rijtuigen met locomotief, maar ook doordat
de omwegen via Breda en Brussels 
Airport vervallen.  Om ervoor te zorgen 
dat Brussels Airport wel per trein vanuit 
Nederland bereikbaar blijft, en Breda een 
rechtstreekse verbinding houdt met België, 
gaat de Belgische spoorvervoerder NMBS 
een nieuwe treinverbinding opstarten. 
Luchtvaartnieuws.nl

Limburgse straatlampen 
doven ‘s nachts in lente 2023 

Het ‘s nachts collectief doven van de 
straatverlichting zal in Limburg pas 
realiseerbaar zijn in de lente
Omdat de aansturing van de gewestelijke
en lokale openbare verlichting fysiek 
gescheiden moet worden, kan het niet 
zomaar in enkele weken gerealiseerd 
worden in Limburg. In andere delen van 
Vlaanderen blijft het sneller doven wel 
een piste. Fluvius deed eerder al aan 
alle Vlaamse steden en gemeenten het 
aanbod om in het kader van de energie
crisis te besparen op het verbruik van 
de openbare verlichting. Opties daarbij 
waren het ‘s nachts collectief doven van de 
straatverlichting, maar ook aanpassingen
aan de interactieve led-verlichting en 
werken op maat waren mogelijk. Door 
de energiecrisis is er nood om snel te 
handelen en daarom leek de piste van 
het collectief doven van de straatlichten 
tijdens alle nachten behalve op vrijdag- en
zaterdagnacht de meest logische en 
snelste stap. In Limburg zijn er 7 clusters 
en 3 daarvan, goed voor 17 gemeenten
hebben gevraagd om de verlichting te 
kunnen doven. De realisatie van het 
collectief doven van de straatverlichting
zal daardoor niet langer met 1 druk 
op de knop in 1 bepaalde cluster snel 
gerealiseerd kunnen worden. Dit is nu 
maatwerk en vraagt extra materialen.

VRT.be

‘Zeeuwse’ zeehonden steeds 
vaker diep in Vlaanderen

Zeehonden kunnen prima in zoet-
water leven. Het is vijftig kilometer 
zwemmen van de grens bij Saeftinghe
tot aan het Belgische Mechelen. Toch 
dook daar, in een zijrivier van de 
Schelde, weeral een grijze zeehond op.
Het was niet de eerste waarneming 
deze zomer in Vlaanderen. Er zwom 
een zeehond in het stadscentrum van 
Gent en een maand eerder werd er 
één gezien in Lier (ten zuidoosten van 
Antwerpen) en één in een kanaal bij 
Eeklo, vlak over de grens bij Aarden-
burg. De zeehonden hebben vrijwel 
zeker de Westerschelde als thuisbasis.
De laatste waarneming was bij het Zennegat
in Mechelen, ten noorden van Brussel. 
Chantal De Schepper zag hoe het dier 
er een paling verorberde. Ze wandelde 
langs de oevers van de samenvloeiing 
van de Zenne, de Leuvense Vaart en 
de Dijle. ,,Ik dacht eerst dat ik een bever 
zag, maar het bleek groter. Het was een 
zeehond. Ik zag hem met een paling 
bovenkomen. Heel leuk om te zien”, 
vervolgt ze.

PZC.nl / AD.nl
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Walrus gespot in Westkapelle 

In Westkapelle in Zeeland is een walrus 
gespot. Dat is op slechts 15 km van onze 
kust. Het dier is al een tijdje zuidwaarts 
aan het trekken. Normaal verblijven 
walrussen op het drijfijs in de Noordelijke
IJszee. Het is van 1976 geleden dat er 
nog een walrus in ons land te zien was, 
zegt maritiem bioloog Jan Haelters. 
Eerder dook hij al op in Noord-Holland en 
daar werd hij Thor genoemd. Walrus Thor 
werd eerder gezien in Noord-Holland, 
op het strand bij Petten. Later werd het 
dier Op Neeltje Jans in Zeeland gespot. 
Nu is hij nog verder naar het zuiden af-
gezakt. Het dier lag op het strand van 
Westkapelle in Zeeland. Maritiem bioloog
Jan Haelters: “Natuurliefhebbers
willen uiteraard graag zo’n walrus bij 
ons zien, maar wij zijn een beetje bang 
voor een grote volkstoeloop. Wij hopen 
dat het dier terug naar het noorden 
zwemt. Vorig jaar is er nog een walrus
tot in Bilbao in Spanje gezwommen en 
dan teruggekeerd naar IJsland. Dat is 
meer in de buurt van zijn natuurlijke 
habitat”, vult Haelters aan. Het was 46 
jaar geleden dat walrus bij ons te zien 
was. De voorbije jaren was er af en toe 
een walrus in onze contreien te zien. 

VRT.be

Garnalenexplosie voor kusten 
België en Zeeuws-Vlaanderen

Tussen Oostende en Vlissingen stikt 
het eind november van de garnalen. 
Vissers spreken zelfs van een garnalen
explosie. “Ik hoor dat er de afgelopen
tijd vangsten zijn geweest van 3.000 
à 4.000 kilo in amper 3 à 4 dagen tijd. 
Normaal gesproken zijn garnalenvissers 
al blij met 2.000 kilo in een hele week”, 
zegt zeeonderzoeker Willem den Heijer
tegen VRT NWS. Hoewel het strikt 
genomen een kreeftachtige is, werd de
 grijze garnaal afgelopen zomer uitgeroepen
tot vis van het jaar. En kennelijk voelen 
de beestjes zich nu plots heel goed thuis
in onze wateren, zo stellen Belgische 
en Nederlandse garnalenvissers vast. 
“Nadat we een vrij lange periode hebben 
gekend van matige vangsten, ook voor 
de Belgische kust, werden de vissers 
vanaf eind september plots geconfron-
teerd met vrij ruime vangsten”, zegt de 
Willem den Heijer, die het visbestand voor 
onze kusten in de gaten houdt. De huidige
garnalenexplosie werd half september 
voor het eerst opgemerkt voor de kust 
van Zuid-Holland en verschoof in oktober 
zuidwaarts, richting Zeeland. Garnalen-
explosies zijn niet zo uitzonderlijk “Vier 
jaar geleden hebben we nog eens zo’n 
explosie gehad. Dan zie je dat plots Duitse
garnalenvissers richting de Hollandse en 
zelfs Zeeuwse kusten komen”.

VRT.be / Omroepzeeland.nl

Grootste wesp Europa voor 
eerst in België

Voor het eerst is de grootste wesp van 
Europa, de reuzendolkwesp of mega
scolia maculata, waargenomen in ons 
land. Dat gebeurde op twee verschillende 
plaatsen, meldt Natuurpunt. De verenig-
ing verwacht dat er nog enkele exem-
plaren zullen opduiken. De reuzendolk-
wesp is een Zuid-Europese soort met de 
meest noordelijke vondsten in Tsjechië. 
De wesp is gemakkelijk te herkennen door 
zijn grootte van ongeveer 4 centimeter en 
zijn volledige zwarte lijf met vier gele vlek-
ken en gele kop. Het insect is ongevaarli-
jk voor mensen. “Het is altijd moeilijk om 
zeker te zijn dat hij niet mee is gekomen 
vanaf Frankrijk of een ander land rond 
de Middellandse Zee, via bijvoorbeeld 
reizen of geïmporteerde goederen”, stelt 
Natuurpunt. Keverexpert Arno Thomaes 
vond een tweede exemplaar in het 
centrum van Sint-Niklaas. De wesp 
zat op de bloem van een artisjok in zijn 
tuin maar vloog onmiddellijk op. Toen 
de wesp terugkwam, kon hij haar foto-
graferen. Het bleek om een vrouwelijk 
exemplaar te gaan van 42 mil-
imeter. Volgens Natuurpunt 
zijn twee waarnemingen geen 
toeval en zal de soort, net als vele andere 
insecten, profiteren van het opwarmende 
klimaat en opschuiven naar het noorden.

Hbvl.be
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Axxes: werkzaamheden naar 
Nederland uitgebreid

De Belgische IT-consultant Axxes heeft 
zijn werkzaamheden naar Nederland uit-
gebreid met een kantoor in Utrecht. Naast 
ondersteuning van Nederlandse klanten 
zint de IT-consultant ook op uitbreiding 
met projecten voor software engineering.
Met het openen van een kantoor in Nederland
 zet de IT-consultant een eerste stap over 
de grens. Volgens de IT-consultant is de 
groeiende vraag naar IT-consultancy en 
de bestaande samenwerking met Neder-
landse bedrijven een juist moment om een 
eerste Nederlandse vestiging in Utrecht
te openen. Daarnaast speelt ook de 
Nederlandse bedrijfscultuur een grote rol. 
Met een open, transparante en horizontale
organisatiestructuur vindt Axxes naar 
eigen zeggen aansluiting bij het Neder-
landse bedrijfsleven. De IT-consultant is 
geen onbekende in Nederland. Het bedrijf 
werkt al voor de Nederlandse vestiging 
van Alphabet. Ook de vestiging van de 
grote Belgische uitgever DPG Media, die 
bijna alle Nederlandse kranten in bezit
heeft, is een klant van Axxes. Met de komst 
van de Nederlandse vestiging wil de IT-
consultant het klantenbestand verder uit-
breiden. Het is de bedoeling dat jonge 
Nederlandse softwareontwikkelaars hierbij 
nauw gaan samenwerken met hun Bel-
gische seniorcollega’s. Het bedrijf heeft 
150 medewerkers en meerdere kantoren.
.
Techzine.nl

Bol.com: aantal Belgische 
handelaars verdubbeld

Het aantal Belgische handelaars dat ge-
bruik maakt van het online e-commer-
ceplatform bol.com is in twee jaar tijd 
verdubbeld van 2.600 tot ruim 5.400ver-
kooppartners. Die cijfers zijn in lijn met 
verschillende onderzoeken omtrent het 
Belgische e-commercelandschap*, die 
aantonen dat de laatste vijf jaar steeds 
meer ondernemers de sprong naar online 
verkoop waagden. En dit doen ze samen 
met experten zoals bol.com of via het Ezy-
shop-project van BeCommerce. Intussen 
verwelkomde bol.com de 50.000e ver-
kooppartner op haar platform. Het gaat om 
Belgische en Nederlandse handelaars.  
In 2021 telde België 45.116 webshops. 
Dat bleek uit het onderzoek van Be-
Commerce, dat het volledige Belgische 
e-commercelandschap in kaart bracht.
Het merendeel van die Belgische web-
winkels werd pas de voorbije vijf jaar
opgericht. De coronacrisis veranderde
het verkooplandschap toen fysieke
winkels moesten sluiten. Platformen
waren een uitkomst voor ondernemers
zonder eigen webwinkel. Zo kreeg bol.
com er bijna 3.000 Belgische verkoop-
partners bij: van 2.600 naar ruim 5.400.
Verkopen via een platform, een eigen
onlineshop en een fysieke winkel ho-
even elkaar niet in de weg te staan en
kunnen perfect worden gecombineerd.

Bol.com / Becommerce

Bpost neem Aldipress over

Het Belgische postbedrijf bpost mag 
de Nederlandse persdistributeur Al-
dipress overnemen. Dat heeft de 
Nederlandse Autoriteit Consument
en Markt (ACM) bekendgemaakt. “Er 
blijft na de overname voldoende concur-
rentie over”, klinkt het. De plannen van 
bpost waren midden augustus bekend 
geraakt. Het postbedrijf zei Aldipress 
te willen overnemen van mediagroep 
DPG Media om het onder te brengen 
bij zijn dochterbedrijf AMP, die in België 
als persverdeler actief is. De circa dertig
Aldipress-medewerkers zouden na de 
overname aan boord blijven tegen onge-
wijzigde voorwaarden. “De ACM heeft 
geen reden om aan te nemen dat de 
voorgenomen concentratie de daadwer-
kelijke mededinging op de Nederlandse 
markt of een deel daarvan op significante 
wijze zal belemmeren”, zo staat in het 
besluit van het concentratieonderzoek. 
Aldipress, opgericht in 1996, is op de 
Nederlandse markt actief als distribu-
teur van tijdschriften, strips, romans en 
puzzelboekjes bestemd voor de losse 
verkoop. Het bedrijf verzorgt de distributie
van ruim 1.300 verschillende titels van 
meer dan 130 uitgevers bij meer dan 
5.500 verkooppunten. Het boekte in 
2021 een omzet van 140 miljoen euro.

Tijd.be

Meer
#Nieuws

Amazon.com.be

De Belgische website van Amazon is online. 
Via de enigszins omslachtige url Amazon.
com.be kunnen Belgen nu ook bestellen en 
Prime-lid worden. Amazon.com.be belooft
dat Belgen voortaan kunnen kiezen uit 
meer dan 180 miljoen producten in meer 
dan 30 categorieën. Ze kunnen ook 
lid worden van Amazon Prime, waar-
door ze ook toegang krijgen tot de video
streamingdienst en Prime Gaming van 
Amazon. Aan leden belooft Amazon 
ook gratis levering de volgende dag.
De webshop is in het Nederlands, Frans 
en Engels beschikbaar, maar zet lokale 
bedrijven ook extra in de verf met een 
specifieke “virtuele vitrine” voor Belgische 
merken. De ‘Brands of Belgium’-winkel telt 
nu zo’n 100 Belgische bedrijven, maar dat 
moeten er nog meer worden. “Een sterke 
relatie opbouwen met Belgische merken 
– klein of groot – is ongelooflijk belangrijk
voor ons, omdat we weten dat onze klanten
graag lokaal winkelen”, aldus Faict. De
Belgische lancering was al een hele
tijd aangekondigd, maar heeft voeten
in de aarde gehad. Zo kon Amazon de
website Amazon.be niet claimen, omdat
de verzekeraar Baloise die webstek al
had. Ook heeft Amazon eerst een eigen ful
filmentcenter geopend in Antwerpen en een
 eigen zelfstandig koeriernetwerk opgezet. ”

Retaildetail.nl

Weer die Belgen: New Skool 
Media verdwijnt als merk

‘Dit biedt grote kansen. Opnieuw verdwijnt
er een illustere Nederlandse naam van 
de uitgeefmarkt na een overname door 
een Belgisch concern. New Skool Media, 
de uitgever van titels als EW (voorheen 
Elsevier Weekblad), Delicious, Seasons, 
Kijk en Fiets, gaat op 1 november verder 
onder de naam Roularta Media Neder-
land. Roularta Media Nederland ontstond 
nadat het Belgische uitgeefconcern Rou-
larta Media Group in maart 2021 volledig 
eigenaar werd van Senior Publications 
Nederland (SPN), de uitgever van onder 
meer Plus Magazine, Landleven en 
Gezondheidsnet.nl. Beide Nederlandse 
uitgeverijen worden nu volledig geïnte-
greerd. De nieuwe organisatie wordt met 
240 werknemers, 650.000 abonnees en 
70 miljoen euro omzet de één na grootste
magazine-uitgever van Nederland.
Met de integratie zijn er weliswaar de 
nodige verschuivingen in functies, maar 
komen er niet meer dan drie arbeids
plaatsen te vervallen. Roularta Media 
Nederland komt onder gezamen-
lijke leiding te staan van Dirk 
Oeyen en Erwin van Luit.  
New Skool Media werd medio 2014 
opgericht door Rob Koghee en Cor 
Jan Willig, die 19 merken overnamen
van Sanoma Media. In 2016 voegde ze 
daar Elsevier aan toe

Adformatie.nl

Foodello wil met stunt-
promoties België veroverene

Met 20% tot 90% korting op producten die 
supermarkten niet meer kunnen of willen 
verkopen omdat ze (bijna) vervallen zijn 
of een foute verpakking hebben, wil de 
internetsupermarkt Foodello Vlaanderen
veroveren. “We hebben in Vlaanderen na 
amper een week al bijna honderd bestel-
lingen per dag. Het gaat sneller dan in 
Nederland”, zegt marketingmanager Bas 
Dekker. Foodello zag in 2016 het daglicht
in Finland, waar het Fiksuruoka heet 
en letterlijk startte vanuit een garage 
waar restpartijen van fabrikanten aan 
hele scherpe prijzen verkocht werden. 
Begin 2022 zette de internetwin-
kel de stap naar Nederland. En de 
bedoeling is ook naar Brussel en Wallonië 
te gaan. “Hopelijk doen we dat volgend 
jaar al, maar we hebben geen precieze 
timing op dit moment”, zegt Bas Dekker, 
marketingmanager voor België en Neder-
land. “We hebben nu vooral een aanbod 
van Nederlandse leveranciers. Vaak zijn 
het bekende multinationals, maar de ver-
pakkingen zijn Nederlandstalig. In Vlaan-
deren zijn veel Nederlandse producten 
bekend, via Albert Heijn en Jumbo. Dat 
maakt de stap kleiner. Maar we zijn ook 
op zoek naar Belgische leveranciers om 
mee samen te werken. We werken in 
Vlaanderen net als in Nederland samen 
met PostNL.

Gondola.be
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#Romy Schlimbach:
Vrouwen worden op 
basis van hun gewicht 
gediscrimeerd! 
De Nederlandse kroonprinses Amalia (19) kan geen stap verzetten of 
ze krijgt commentaar over haar gewicht. Dat ergert Romy Schlimbach 
(27). “Amalia heeft een normaal lichaam, zoals vele meisjes”, zegt het 
Nederlands-Belgische plussizemodel. “Meer body positivity, meer 
diversiteit in de mode, in de modellenwereld en in de media: dat 
moet er dringend komen.” En dus opende Romy zelf de Curvy Store 
in Mechelen, een modezaak voor dames met een maatje meer. 

Tekst Sandra Gasten
Kroonprinses Amalia (19) kreeg 
op sociale media heel wat 
bagger te verduren over haar 
lichaamsgewicht toen ze samen 
met koning Willem-Alexander
en koningin Máxima op haar 
eerste officiële reis naar de 
Caraïben was. Op sociale media
volgde er bodyshaming 
omdat ze - volgens de critici
- niet voldeed aan het ideale
maatje van een kroonprinses.
“Die kritiek maakt mij boos en
verdrietig. De opmerkingen heb-
ben niet alleen een nefaste inv-
loed op de prinses zelf, ook op alle
meisjes die ze lezen. Ze zullen
denken dat hun eigen lichaam
niet normaal is, terwijl dat wel zo
is. Zo zal je maar een jongere
zijn met een lichaam dat fel ver-
andert, in een maatschappij waar
de norm slank is. We hebben een
te stereotiep beeld van prinses-
sen: die moeten mager zijn.

Er ligt een enorme publieke druk 
op hen. Het gevolg hebben we 
bijvoorbeeld gezien bij de Zweedse
prinses Victoria die rond die 
leeftijd anorexia ontwikkelde.

Pesten en fatshaming. 
Zelf weet Romy goed waarover
ze spreekt.. De volslanke vrouw 
is plussize model en body 
positivity-activiste. Ze kreeg als 
kind vaak te maken met pest-
gedrag en fatshaming. “Op mijn 
twaalf zijn we van Terneuzen naar 
Neerpelt verhuisd, onder meer 
door het werk van mijn vader. 
Heel wat Nederlanders zijn in die 
periode in Limburg terecht
gekomen”, zegt ze. “Ik heb dus 
mijn middelbaar en hoger onder-
wijs volledig in België gevolgd. 
Ik heb het altijd fijn gevonden 
om hier te wonen, al keer ik 
elke maand graag terug naar 
Noord-Brabant waar nog een 

een deel van mijn familie woont.”
Een gemakkelijke jeugd heeft 
ze niet gehad. “Het werd me al 
snel duidelijk dat ik anders was 
dan mijn vriendinnen. Ik had veel 
sneller lichamelijke rondingen 
dan de anderen. Dat ik niet mager
was, staken de anderen niet 
onder stoelen of banken. Gewicht 
of kledingmaat waren de eni-
ge zaken waar ze op fixeerden. 
Ik had daardoor een totaal 
verwrongen en negatief zelfbeeld. 
Pubers kunnen hard tegen elkaar 
zijn en staan er niet bij stil dat die 
opmerkingen een nefaste invloed 
hebben op iemands zelfbeeld.”

Invloed van papa
Het was haar vader die haar 
mindset heeft beïnvloed. 
“Mijn papa was mijn beste 
vriend. Hij was de allereerste 
persoon die in me geloofde.
Toen het op de  universiteit minder
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ging, zei hij dat werken bij een multinational
niets voor mij zou zijn. Ik was volgens
hem ondernemend genoeg om als zelf-
standige te starten. Ik heb jarenlang
in een frituur-broodjeszaak gewerkt 
waar de eigenaar meer afwezig dan 
aanwezig was en waar ik de boel 
draaiende hield. Dat ik handen aan 
mijn lijf heb, werd toen al duidelijk. En 
mijn papa heeft gelijk gekregen: ik ben 
nu eigenaar van een kledingzaak en 
doe mijn eigen ding.” Romy’s vader is 
drie jaar geleden gestorven. “Dat was 
een zware klap”, vertelt ze. “Hij heeft 
me in een bepaalde richting gedu-
wd, meer zelfvertrouwen gegeven. En 
daar ben ik hem altijd dankbaar voor.”

In 2019 werd Schlimbach ontdekt als 
plussize model bij een Vlaams model-
lenbureau. “Ik zag een advertentie voor 
modellen op sociale media en heb me 
kandidaat gesteld. Die week kon  ik al 
mijn contract ondertekenen.” En zo ging 
de bal aan het rollen. Ze kreeg een col-
umn in het weekblad Flair, stond op de 
The Body Positive Catwalk in Milaan en 
tekende een contract bij een buitenlands 
modellenbureau. In september 2019 or-
ganiseerde ze een eigen body positive 
event in Vlaanderen, een maand later 
mocht ze België vertegenwoordigen op 
de verkiezing Miss Top Of the World Plus 
Size tegen 50 andere landen. Het was 
de eerste keer dat ons land meedeed 
aan deze wereldwijde verkiezing. Ze 
ging er aan de haal met twee prijzen.

Body positivity-activiste
Langzaam groeide Romy uit tot een body 
positivity-activiste, een rolmodel voor 
jongeren. Dat deed ze door middel van 
Instagram. Ze postte regelmatig video’s 
van zichzelf met een duidelijke boodschap 
bij. “Zeker tijdens de coronapandemie
ben ik daarin gegroeid”, legt ze uit.
“Ik had al 10.000 volgers op In-
stagram door mijn modellenw-
erk en door mijn posts over hoe de 
modellenwereld in zijn werk ging.

Als @Romycurvy probeer ik nu via 
sociale media mensen met een maatje 
meer een hart onder de riem te steken. 
Dat werd meteen een succes. Ik kreeg 
duizenden volgers bij. Intussen heb ik er 
bijna 30.000. We zien te weinig vrouwen 
met dikke borsten, met striemen of met cel-
lulitis op de billen. Plots kreeg ik te horen
dat er meer vrouwen nodig waren als 
ik: iemand die zonder scrupules zichzelf 
toonde zoals ze was. Al moet je ook met de 
negatieve commentaren leren omgaan.”

Intussen krijgt ze regelmatig merkkleding
om te showen op Instagram. “Ik vind het 
fijn om op de barricade te staan voor 
meer zelfliefde en bodypositivity. Ook 
al krijg ik nog altijd veel bagger over 
mee heen, het weegt niet op tegen de 
positieve berichten. Als ik één volslank 
meisje uit haar kamer kan halen, ben ik 
gelukkig. Daarvoor doe ik het.” Romy 
meent dat er geen sterkere boodschap 
is dan haar lichaam te tonen. “Het 
schoonheidsideaal is in de Westerse 
wereld zo verwrongen. De focus ligt zo 
sterk op het lichaam. Als je dik bent, ben 
je lelijk en lelijke mensen ‘maken’ het 
niet in het leven. Ken jij een volslanke, 
vrouwelijke CEO? Amper. Vrouw-
en worden op basis van hun gewicht 
gediscrimineerd op de arbeidsmarkt.”

Nog te weinig inspanningen
Toch hoopt Romy Schlimbach dat de 
body positivity-beweging in België nog 
wat groter wordt. “In het buitenland, zoals 
de Verenigde Staten en het Verenigd 
Koninkrijk, zijn de voorvechters enorm 
toegenomen. Zeker dankzij rolmodellen 
als influencer Ashley Graham of zan-
geres Lizzo is er de laatste jaren al heel 
wat veranderd. Ook in Nederland zijn er 
meer plussize rolmodellen dan hier. Daar 
krijgen we vaak volslanke vrouwen op 
televisie of in soaps te zien.” Al mag dat 
volgens haar nog meer zijn. “Je ziet wel 
dat grote merken er vaker voor kiezen 
om een plussize model te tonen, maar 
dat is nog altijd te weinig. Waarom is 
niet   de helft van de modellen volslank? 
Er mogen in onze maatschappij toch nog 
meer inspanningen geleverd worden.”

En dus gaf ze vorig jaar zelf het goede 
voorbeeld en opende een kledingzaak 
in Mechelen. Bij Curvy Store kunnen 
dames met een maatje 40 tot 56 terecht 
voor mooie en hippe kleding. “De zaken
lopen goed. Er is duidelijk een markt 
voor plussize kleding”, glimlacht ze.
“Hoewel ik bij de bank met discriminatie 
te maken kreeg,  - ‘Dacht ik werkelijk 
dat er een publiek voor dit soort kleding
was?’ - wekte mijn concept direct de 
interesse op van een investeerder.

“Ik wil mensen helpen van small curves 
tot plussize. Mensen die slank zijn, 
maar bijvoorbeeld bredere heupen of 
grotere borsten hebben, hebben vaak 
moeite om kleding, lingerie of badmode 
te kopen in gewone ketens. Hen wil ik 
persoonlijk helpen. Wanneer iemand al 
lachend het pashokje buitenkomt, ben 
ik gelukkig. Onlangs hielpen we nog 
een vrouw van 55 die nog nooit een 
jurk had aangedaan. Haar wereld ging 
open. Het was een emotioneel mo-
ment. Wat ik wil bereiken? Tien Curvy 
Stores in tien jaar: daar droom ik van.”.

Barrières
En gaat het nu beter met haar dan toen 
ze kind was? “Als model ben ik al vaak 
tegen barrières gestoten. Het is confron-
terend om te zien hoeveel fatshaming er 
nog altijd gebeurt. En de opmerkingen 
gebeuren niet alleen online, maar ook ge-
woon op straat. Mensen noemen mij een 
‘dik varken’ of bekijken me raar wanneer 
ik een friet bestel”, zegt ze. “Ik kan daar 
tegenwoordig wel beter mee omgaan. 
Als die mensen niets beter te doen heb-
ben dan haatberichten sturen over mijn 
lichaam, zegt dat meer over hen dan 
over mij. Ik ben meer dan mijn lichaam. 
Ik heb een hart en ziel. Mijn lichaam is 
letterlijk het minst interessante aan mij.”  

Nog een laatste vraag: voelt ze zich al 
Belgische? “Misschien verraadt mijn 
tongval dat ik van Limburg afkomstig ben, 
maar ik voel me nog altijd meer Neder-
landse dan Belgische. Ik denk dat geen 
enkel persoon die niet in België is ge-
boren, zich kan vereenzelvigen met een 
Vlaming. Ik voel dat ook nog altijd aan de 
reacties van mensen: ze lachen met mijn 
accent of vinden dat ik er niet bij hoor..
Zelf voel ik dat ik meer karaktertrek-
ken van Nederlanders heb: ik hou 
geen blad voor de mond, ik ben een 
ondernemer. Bovendien ga ik nog het 
liefst in Nederland winkelen en kan ik 
echt genieten van een ‘broodje kro-
ket’ of een boterham met pindakaas. 
En daar ben ik trots op”, glimlacht ze.

Curvy Store 
Bruul 79 Mechelen

www.curvy-store.com 
Instagram: @Romycurvy

“In Nederland zijn er meer plussize 
rolmodellen dan hier. Daar krijgen 
we vaak volslanke vrouwen op 
televisie of in soaps te zien. 

Als @Romycurvy probeer ik via 
sociale media mensen met een 
maatje meer een hart onder de 
riem te steken.”
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Stap in de wereld van Escher. Dat kan letterlijk in Escher – Andere wereld in Kunstmuseum Den 
Haag. In deze tentoonstelling beleef je het werk van Escher als nooit tevoren. Zijn beroemde prent-
en, waarin optische illusies, onmogelijke architectuur, reflectie en natuur centraal staan, worden 
hier gecombineerd met spectaculaire installaties van het Belgische kunstenaarsduo Gijs Van Vaer-
enbergh. De wisselwerking tussen Eschers prenten en de ruimtelijke installaties van Gijs Van Vaer-
enbergh creëert zowel een unieke beleving als een uitdieping van Eschers werk. Het Leuven-
se architectenduo, bekend van het ‘doorkijkkerkje’ van Borgloon, creëert bijzondere ruimtelijke 
ervaringen. Een ticket kost €16 (voltarief) per persoon. Jonger dan 18 jaar hoef je niet te betalen.  

www.kunstmuseum.nl   Detailbeeld zaal ‘Onmogelijke Architectuur’ met installatie ‘Impossible Architecture’ van 

Gijs Van Vaerenbergh en prenten van M.C. Escher. Fotograaf: Johnny Umans

Evenementen

Escher - 
andere wereld
Tot en met 10 september 2023
Kunstmuseum Den Haag
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Basquiat x Warhol
5 april tot en met 28 augustus 2023
Fondation Louis Vuitton, Parijs

Jean-Michel Basquiat en   Andy Warhol werkten in de late jaren 80 samen aan in totaal 160 werken. 
Fondation Louis Vuitton brengt er maar liefst honderd! samen.

De honderd werken worden trouwens nog aangevuld met individuele werken van Basquiat, Warhol maar uit 
de eveneens New Yorkse art wereld van onder andere Keith Haring, Jenny Holzer en anderen. 
Een mooie ervaring terug in de tijd naar de kunstscène rond 1980!

Tickets vol tarief zijn 16 euro. 
Kortingstarief voor onder 18 jaar en anderen 5 euro

Online te boeken 

www.fondationlouisvuitton.fr
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Van Gogh Immersive
Experience
De Hortagallerij, in hartje centrum Brussel
dient als een knooppunt voor tram, bus 
en trein. Ook huist het verschillende com-
merciële en culinaire functies en worden 
er regelmatig culturele evenementen 
en exposities georganiseerd. Het is de 
perfectie locatie voor Brussels nieuwste 
cutting-edge expositie: “Van Gogh: The 
Immersive Experience”. Beleef samen 
met Van Gogh een visueel verbluffende 
reis en ontdek de inspiratie voor 8 van 
zijn grootste meesterwerken, waaronder 
De slaapkamer & Sterrennacht boven 
de Rhône. Beleef kunst op een nieuwe 
manier Maak je eigen schilderijen om te 
projecteren op de muren: Stap binnen in 
een licht- en geluidsspektakel van meer 
dan 1000 m² met meer dan twee ver-
diepingen hoge, spectaculaire projecties 
van de beroemdste werken Horta-galerij. 
Rue du Marché Aux Herbes 116, Brussel. 
1000

Nog tot en met 30 juni 2023 in Brussel
www.vangoghexpo.com

Kalender
Internationale Bodensee
Woche
Al sinds 1909! Dit jaar staan op 
het programmaeen UNESCO 2023 
Einbaum-Regatta, een maritieme markt, 
rondvaarten, feestavond, demonstraties 
van hulpdiensten, waterski avondshow en 
nog veel meer... Een uitgebreide boat show 
die gratis toegankelijk is voor iedereen
die van water houdt! Koop de 
laatste lifestyle en wellness producten, 
jacht accessoires. Eet, drink en geniet van 
diverse optredens. 

Konstanz  gelegen in Baden- Wurttemberg
in Duitsland grenzend aan Zwitserland. 
(Copyright Photo MTK / Achim Mende)

1 tot en met 4 juni 2023 in Konstanz (D) 
www.internationale-bodenseewoche.com

Man Ray en mode

De expo in het Modemuseum te 
Antwerpen toont foto’s die hij maakte 
voor toonaangevende couturiers zoals 
Paul Poiret, Elsa Schiaparelli en Coco 
Chanel, en belangrijke modemagazines 
als Harper’s Bazaar, Vanity Fair en 
Vogue. Met technisch vernuft en humor 
innoveerde Man Ray de manier waarop
kleding wordt afgebeeld. Zijn inventieve
procedés en surrealistische knipogen 
hebben de modefotografie blijvend beïn-
vloed en brachten mode en kunst dichter 
bij elkaar. De tentoonstelling verenigt de 
iconische fotografie en kunstwerken van 
Man Ray met modesilhouetten uit het 
interbellum en het werk van hedendaagse 
modeontwerpers en -fotografen die geïn-
spireerd zijn door zijn werk. De expo toont 
creaties van onder andere Chanel, Maison
Lanvin, Madeleine Vionnet, Norine
Yves Saint Laurent, Martin Margiela, 
Olivier Theyskens en Dries Van Noten.

Nog tot en met 13 augustus 2023 
www.momu.be

BAGS: INSIDE OUT

Tot en met 14 mei kan je de vrije loop 
geven aan jouw liefde voor (hand)tassen 
in de nieuwe expo BAGS: INSIDE OUT. 
Bijna 300 objecten illustreren de eeuwen
oude en wereldwijde fascinatie voor de 
tas: van de iconische Brillant van Delvaux 
en de Kellybag van Hermès tot piepkleine 
vanity cases, militaire rugzakken en 
luxueuze reiskoffers. De tentoonstelling 
staat niet enkel stil bij het maakproces 
van de tas, maar ook bij de ingrediënten
die haar succes bepalen. Een (hand)
tas is immers niet alleen functioneel, 
maar is ook een uiting van identiteit en 
status. Wie ben je en wat wil je uit-
stralen? De tentoonstelling BAGS: 
INSIDE OUT, gecureerd door Lucia Savi, 
is voor het eerst te zien op het Europese 
vasteland.  Modemuseum Hasselt vult aan 
met het thema ‘Belgitude’: een platform 
voor Belgische ontwerpers en makers.

Nog tot en met 14 mei 2023 
www.modemuseumhasselt.be
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SPA-CLASSIC

In 2022, na een onderbre-
king van twee jaar, vond de 10e 
editie plaats van deze klassieker.  
Met een opkomst van meer dan 20.000 
bezoekers in het verleden belooft ook 
2023 een mooie editie te worden. 

Kom genieten van verschillende production
cars die zoals altijd bijzondere aandacht 
verdienen in de Ardennen. Maar ook 
liefhebbers van sport prototypes en GTs 
zoals Ferrari 250 GTs, Porsche 917s, 
Ford GT40s en Jaguar XJR-9s weten hun 
weg te vinden!

Spa-Francorchamps wordt wereldwijd 
vaak beschreven als het mooiste circuit:  
Photographers’ Paradise!!

12, 13 en 14 mei 2023
www.peterauto.fr

007 BOND in MOTION

Een gloednieuwe en officiele 
tentoonstelling met iconische en originele
collectie James Bond-voertuigen.
Herbeleef de 007-films met  spectac-
ulaire sets, rekwisieten en meer dan 
45 originele voertuigen die werden ge-
bruikt in de films waaronder auto’s, mo-
toren, vliegtuigen, helikopters en meer.
Meer dan 6.000 m2 tentoon-
stellingsruimte met o.a. de No  
Time To Die Aston Martin DB5
Bond In Motion herdenkt de 60e 
verjaardag van de 007-films, 
sinds Dr. No in 1962 uitkwam. 
Een voor alle generaties fantastische 
ervaring die 60 tot 90 minuten duurt en 
doorgaat in Brussels Expo.

Nog tot en met 25 juni 2023
www.007.com / 007brussels.com
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Aanpak belastingontwijking in 
Nederland is verslechterd

Nederland presteert slechter bij de aan-
pak van belastingontwijking dan twee jaar 
geleden. Dat constateert hulporganisa-
tie Oxfam Novib op basis van een twee
jaarlijks onderzoek. In een Commitment to 
Reducing Inequality Index (CRI Index) heeft 
Oxfam Novib wereldwijd het uitgaven-, 
belasting- en arbeidsbeleid van 161 
regeringen beoordeeld. Onderzocht werd 
welke maatregelen overheden namen om 
economische ongelijkheid tijdens de corona
pandemie terug te dringen. Op het onderdeel
belastingbeleid zakte Nederland naar 
de 109de plaats in deze ‘ongelijkheids
index’. Twee jaar geleden was dat nog plek 
93. Daardoor daalt Nederland ook naar de
dertigste plaats in op de algemene rang
lijst, ver achter top-10 landen zoals België en
Duitsland. In 2020 stond Nederland nog op
plaats 23ste in de CRI Index. “Het schadelijke
belastingbeleid van Nederland zorgt nog
steeds voor negatieve gevolgen voor
andere landen, met name ontwikkelings
landen doordat zij belastinginkomsten
mislopen”, stelt Oxfam Novib. De onder
zoekers stellen ook dat, ondanks de
enorme druk op de overheidsfinanciën, 143
van de 161 landen de belastingtarieven
voor hun rijkste burgers bevroren. In elf
landen zijn deze tarieven verlaagd. Volgens
Oxfam Novib hebben de meeste regeringen
bezuinigd op openbare diensten, in tijden
dat burgers ze het meest nodig hadden.
“Tegelijkertijd namen de vermogens
van miljardairs explosief toe en boekten

Fiscaal Nieuws

grote bedrijven recordwinsten. Voor 
miljarden mensen was goede toegang tot 
zorg of onderwijs toch al niet voorhanden. 
Nu krijgen steeds meer mensen te maken 
met armoede door oplopende energie- en 
voedselprijzen”, aldus de hulporganisatie.

ANP/Oxfam Novib Accountant.nl

Belgische fiscus vangt ook bot bij 
Hof van Cassatie

Vrijstelling voor interesten op buitenlandse 
gereglementeerde spaardeposito’s... 
De saga over de vrijstelling van Belgische
roerende voorheffing (hetzij personen
belasting) ten aanzien van buitenlandse 
spaardeposito’s heeft een nieuwe wending 
genomen. In een recent arrest oordeelt het 
Belgische Hof van Cassatie in het voor-
deel van belastingplichtigen voor de heffing 
over interesten afkomstig van buitenlandse
(gereglementeerde) spaardeposito’s 
aangehouden bij een in de EER gevestigde 
kredietinstelling. Waar gaat het over? 

Als natuurlijk persoon geniet u in België 
van een fiscale vrijstelling op de eerste 
schijf van € 980 (inkomstenjaar 2022) aan 
interesten ontvangen op een ‘gereglemen-
teerde spaardeposito’. Interesten boven dit 
grensbedrag zijn afzonderlijk belastbaar 
tegen een gunstig tarief van 15% (roerende
voorheffing of personenbelasting), in 
plaats van het standaardtarief van 30%.

Ook buitenlandse spaardeposito’s 
genieten in principe dit gunstregime, 
maar enkel als u aantoont dat (i) het 
spaardeposito is ‘gereglementeerd’ 
door een bevoegde overheidsinstantie 
(gelijkwaardig aan de Nationale Bank 
van België of de Belgische Autoriteit 
voor Financiële Diensten en Markten) 
en (ii) voldoet aan de analoge voor-
waarden waar ook Belgische spaar
deposito’s aan moeten voldoen om in 
aanmerking te komen voor de vrijstelling.
Zoals u kon lezen in de april 2020-editie en 
november 2020-editie van onze nieuws
brief, vormt de (invulling van deze) voor-
waarden een wederkerend discussie-
punt, met veelvuldig rechtspraak in het 
nadeel van de fiscus tot gevolg. Immers, 
de voorwaarden die de Belgische fiscus 
oplegt zijn zo dwingend dat in de praktijk
vrijwel geen enkele buitenlandse spaar-
deposito in aanmerking komt voor deze 
gunstregeling. Dit blijkt ook uit een cir-
culaire die de Belgische fiscus – als 
reactie op een reeks van negatieve 
rechtspraak – publiceerde waarin zij onder 
meer enkele concrete buitenlandse spaar
deposito’s bespreekt. De in de circulaire 
aangehaalde voorbeelden voldoen niet 
aan de voorwaarden, omdat ze niet van 
overheidswege gereglementeerd zijn of 
omdat ze niet voldoen aan de analoge 
voorwaarden. Zo is onder meer vereist
dat sprake is van een dubbele vergoedings
structuur bestaande uit een  

basisrente en een getrouwheidspremie

Cassatiearrest van 23 juni 2022
De Belgische rechtspraak hanteert – in 
tegenstelling tot de Belgische fiscus
(zoals o.a. blijkt uit haar circulaire) – 
een minder restrictieve interpretatie 
van de vrijstellingsvoorwaarden in het 
voordeel van de belastingplichtige. Zo 
is zij van oordeel dat de vereiste van 
een dubbele vergoedingsstructuur een 
onverantwoorde belemmering vormt 
voor de Europese vrijheden, in lijn met 
de bevindingen van het Europese Hof 
van Justitie in 2017.Als reactie op het 
arrest van het Hof van Beroep te Gent, 
stelde de Belgische fiscus op 6 augustus 
2020 evenwel een cassatievoorziening in 
tegen de veroordeling van de Belgische
staat tot het verlenen van een vrij
stelling van de roerende voorheffing op de 
betreffende Nederlandse spaarrekening.
De Belgische fiscus argumenteert 
onder andere dat het Hof van Beroep 
te Gent in de onderliggende casus niet 
(afdoende) zou hebben onderzocht of 
aan alle voorwaarden werd voldaan, 
zoals bijvoorbeeld het gereglementeerde 
karakter. Bovendien zou het hof haar arrest 
onvoldoende hebben gemotiveerd (naast 
andere juridische procedurele aspecten).
Het Hof van Cassatie heeft dit beroep bij 
arrest van 23 juni 2022 nu evenwel ver-
worpen. Daarmee krijgt de fiscale admini
stratie het deksel opnieuw op de neus.

uit België 

Conclusie: einde verhaal?
De vrijstelling voor interesten op buiten-
landse (gereglementeerde) spaar
deposito’s kende al jarenlang een hobbelig
juridisch parcours. Met het arrest van 
23 juni 2022 komt in principe een ein-
de aan een welbepaalde verhaallijn die 
begon met een vonnis van de rechtbank 
van eerste aanleg in Brugge en gevolgd 
werd door een arrest van het Hof van 
Beroep in Gent met de dubbele vergoed-
ingsstructuurvoorwaarde (basisrente en 
getrouwheidspremie) in een hoofdrol. 
Daarmee is deze uitspraak belangrijk voor 
hangende betwistingen en geschillen
waarbij het (niet) voldoen aan de ver-
meende voorwaarde van een dubbele 
vergoedingsstructuur het twistpunt vormt. 
Het lijkt er evenwel op dat zowel de 
Belgische fiscale administratie als de wet-
gever de strijdbijl nog niet hebben begraven.
Door de rechtbank van eerste aan-
leg Oost-Vlaanderen werd intussen 
opnieuw een prejudiciële vraag gesteld 
aan het Europese Hof van Justitie. 
Ditmaal betreft het een zaak over de 
(nieuwe) voorwaarden die sinds 21 feb-
ruari 2020 worden ingeroepen door de 
fiscus inzake het gereglementeerde 
karakter. Daarnaast wordt naar verluidt ook 
onderzocht de vrijstelling af te schaffen. 

KPMG Belgie, Julie Boon, 
Dorien Christiaen en Kevin Hellinckx 

Ruim voor emigratie DGA
opgerichte BV is geen misbruik 
Gerechtshof Den Haag 19 oktober 2022
In mijn nieuwsbrief van januari 2022 
heb ik eerder over deze procedure 
geschreven, n.a.v. een uitspraak van 
Rechtbank Den Haag. Tegen die 
uitspraak is de staatssecretaris in hoger 
beroep gegaan. Hof ’s-Gravenhage heeft 
dit hoger beroep nu afgewezen. Ofwel, 
wederom wordt in deze zaak beslist dat 
een dividenduitkering buiten de heff-
ing van vennootschapsbelasting moet 
blijven, omdat geen sprake is van een 
misbruiksituatie. Waar gaat het ook al-
weer over? Een in 2007 naar Nederlands 
recht opgerichte B.V. vestigt zich per 31 
december 2011 op Curaçao. De B.V. is 
de persoonlijke houdstervennootschap 
van een man, die al jarenlang op Curaçao 
woont. De bestuurder van de B.V. is zijn 
vader, die op 31 december 2011 ook 
naar Curaçao emigreert. Daarmee wordt 
ook de feitelijke leiding van de B.V. naar 
Curaçao verplaatst. De B.V. participeert
samen met andere persoonlijke houdster
maatschappijen van verschillende
familieleden in een andere B.V. Na een 
herstructurering worden de aandelen 
in deze andere B.V. verkocht en ont-
vangt de verplaatste B.V. een uitkering
van bijna € 14 miljoen. De inspecteur is 
van mening dat dit bedrag belast mag 
worden o.b.v. de buitenlandse regeling 
van het aanmerkelijk belang. De B.V. 
is hiertegen in beroep gegaan en stelt 
dat deze regeling niet van toepassing 
is, omdat er geen sprake is van een 
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misbruiksituatie maar van een gebruikelijke, 
al lang bestaande houdsterstructuur. De 
B.V. is eind 2011 om niet-fiscale redenen
verplaatst naar Curaçao. Het gekunsteld
tussen schuiven van een buitenlands
belastingplichtig lichaam om belasting
te ontgaan, wordt o.b.v. de buitenlandse
regeling van het aanmerkelijk belang
gezien als misbruik. Het tussen-
schuiven van het buitenlandse
lichaam moet als hoofddoel hebben het
ontgaan van a.b.-heffing bij de
(uiteindelijke) aandeelhouder (het
subjectieve vereiste). Daartoe moet het
tussengeschoven lichaam worden weg
gedacht en moet worden gekeken
welke heffing dan zou ontstaan voor de
natuurlijk persoon achter het lichaam. Daarbij
moet wel rekening gehouden worden met
toepassing van de belastingverdragen. In
geval o.g.v. een verdrag geen belasting
verschuldigd zou zijn, is geen sprake van
het ontgaan van belasting. Omdat het
tussenschuiven van een lichaam leidt tot
het vermijden van a.b.-heffing wordt redelijk
snel aan deze subjectieve eis voldaan (in
geval geen sprake zou zijn van verdrags-
bescherming). Althans, er is redelijk snel
sprake van een nadelig bewijsvermoeden
voor de belanghebbende. Als dit vermoeden
niet wordt weerlegd, komt het vervolgens
aan op de vraag of sprake is van een
gekunstelde constructie (objectieve voor-
waarde). Hiervan is sprake als het tussen-
geschoven lichaam niet méér doet dan het
passief houden van de aandelen in het
Nederlandse lichaam en verder zelf geen
andere functie heeft. Zodra het tussen
geschoven lichaam zelf een onderneming
uitoefent, is niet meer sprake van een

Fiscaal Nieuws

gekunstelde constructie. Hetzelfde geldt als 
het tussengeschoven lichaam een wezen-
lijke functie vervult binnen het concern op 
bijvoorbeeld bestuurlijk of financieel gebied. 
Het kan ook een schakelfunctie vervullen 
waarbij wel sprake moet zijn van voldoende 
substance. In deze zaak is de tussengeschoven
vennootschap kennelijk een passieve 
persoonlijke houdstervennootschap in 
een familiestructuur, waardoor het oordeel
negatief zou kunnen uitvallen voor de 
belanghebbende, aangezien ook is 
voldaan aan het bewijsvermoeden
van het ontgaansdoel. Een bewijsvermoeden 
is echter niet meer dan slechts een ver-
moeden. Het is aan de belastingplichtige 
om dit vermoeden  te ontzenuwen. Volgens 
het Hof heeft belastingplichtige in dit geval 
aannemelijk gemaakt dat geen sprake is van 
een volstrekt kunstmatige constructie die 
geen verband houdt met de economische
realiteit en die is bedoeld om ten onrechte een 
belastingvoordeel te verkrijgen. De structuur
is ontstaan in het kader van het familiebedrijf
waarbij de diverse familieleden ieder via een 
persoonlijke houdstervennootschap een (in-
direct) belang houden in de onderneming. 
Bij de oprichting van de holding in 2007 is 
sprake van een gebruikelijke binnenlandse
houdsterstructuur. De feitelijke leiding is in 
2011 verplaatst naar Curaçao als gevolg 
van de emigratie van de aandeelhouder. 
Deze emigratie heeft om niet-fiscale redenen
plaatsgevonden, namelijk de wens van de 
aandeelhouder om na zijn pensionering 
op Curaçao te gaan wonen in de nabijheid 
van zijn zoon. Ook is op het moment van de 
verplaatsing van de feitelijke leiding geen 
sprake geweest van het tussenschuiven
van de holding om de heffing van 

Nederlandse inkomsten- of dividendbelasting 
te ontgaan.
.
Gunther Hoffmann, Hoffmann Fiscaal Advies

Nieuwe Belgische terminalheffing 
voor privéjets.
De Belgische regering komt met een nieu-
we terminalheffing voor privéjets. In een 
persbericht van 9 december 2022 heeft de 
minister van Mobiliteit, Georges Gilkinet, 
een voorstel aangekondigd om privéjets en 
korteafstandsvluchten te ontmoedigen en 
milieugerelateerde criteria in te voeren voor 
luchtvaartheffingen. Momenteel betalen 
luidruchtige vliegtuigen op de luchthaven 
Brussel-Nationaal reeds een terminalheffing. 
Maar privéjets zijn daarvan vooralsnog van 
vrijgesteld. De Belgische regering wil met 
deze heffing vervuiling en geluidsoverlast 
tegengaan. Nieuw systeem met variabele
tarieven Op voorstel van de minister van 
Mobiliteit heeft de Ministerraad gekozen voor 
een nieuw systeem van variabele vergoedingen
die de luchtvaartmaatschappijen aan lucht
verkeersleider Skeyes betalen voor het 
gebruik van haar diensten voor het landen 
en opstijgen op de luchthaven Brussel-Na-
tionaal. Het nieuwe systeem voorziet in een 
reeks variabele tarieven die afhankelijk zijn  
van de hoeveelheid lawaai dat een vlieg
tuig maakt (hoofdzakelijk gericht op  
oudere vliegtuigen) en de hoeveelheid lucht
verontreiniging (NOx) en broeikasgassen 
(CO2) dat een vliegtuig uitstoot. Een ander 
criterium dat  bepaalt welk tarief van toepassing
is, is of de vliegafstand al dan niet minder  
dan 500 km bedraagt. Voor vluchten korter 
dan 500 kilometer zal een hogere  heffing 
gelden. Ook voor vliegtuigen waarvoor geen

geluidsquota gelden, d.w.z. privé of zaken
jets, zou de heffing worden ingevoerd.
Deze vliegtuigen veroorzaken per 
passagier immers veel meer vervuiling 
dan commerciële luchtvaart. Er zijn nog  
geen details bekend over de financiële 
impact is van de heffing Gemiddeld 
wordt de heffing 25% goedkoper tot 40% 
duurder, afhankelijk van  de performantie 
en het moment van de dag. De oudste en 
meest vervuilende en lawaaierige vlieg-
tuigen zouden het dubbele betalen van 
wat zij momenteel  aan heffing betalen. 
Het is de bedoeling dat het nieuwe 
systeem in werking treedt op 1 april 2023.

Greenille Private Client Team

Schenking met voorbehoud van 
vruchtgebruik 
Fiscale aandachtspunten in Vlaanderen
en Nederland... Bij schenking van 
effecten of een beleggingsportefeuille, 
kan de schenker ervoor opteren om 
het vruchtgebruik over de geschonken
goederen te behouden. Dit laat toe 
dat de schenker de vruchten (zijnde
 interesten, dividenden, enzovoort) van 
de geschonken effecten(portefeuille) 
behoudt. Dit is in Vlaanderen een veel
gebruikte estateplanningstechniek. 
Om extra controlebehoud in te bouwen 
voor de schenker, alsook om bepaalde 
afspraken tussen de schenker en de 
begiftigde te concretiseren, kan de 
beleggingsportefeuille ingebracht
worden in een controlevehikel
(zoals bijvoorbeeld in een Belgische
maatschap). Het voorbehouden van 

uit België

een vruchtgebruik kan bij schenking van 
goederen over de grens tussen België en 
Nederland echter ongewenst uitpakken.

Hieronder gaan wij kort in op de fiscale 
gevolgen van de zogenaamde ‘gesplitste
inschrijving’ in het Vlaamse Gewest.
Voor meer informatie daarover 
verwijzen we naar de januari 2022-editie 
van onze nieuwsbrief. Vervolgens gaan 
we in op een aantal belangrijke aan-
dachtspunten ingeval wordt geschonken
onder voorbehoud van vruchtgebruik 
door een inwoner van Nederland aan 
een inwoner van België of andersom.

Fiscale aandachtspunten in Vlaanderen
Bij een gesplitste inschrijving is sprake van 
een opsplitsing van de eigendom tussen
enerzijds de vruchtgebruiker en ander-
zijds de bloot-eigenaar. Dit is in België
maar ook in Nederland mogelijk 
interessant in het kader van successie-
planning, aangezien bij overlijden van de 
vruchtgebruiker het vruchtgebruik uitdooft 
en de bloot-eigenaar volle eigenaar wordt.
Bij een dergelijke aangroei tot volle
eigendom is in Vlaanderen in principe 
geen erfbelasting verschuldigd, tenzij
sprake is van een ‘bedekte bevoor-
deling’ van de bloot-eigenaar door de 
vruchtgebruiker. In dat geval is ingevolge
een fictiebepaling toch erfbelasting 
verschuldigd. In de erfbelasting in het 
Waalse en het Brusselse Gewest gelden 
overigens soortgelijke fictiebepalingen.

De belastingplichtige kan het tegenbe-
wijs leveren dat geen sprake is van een 
bedekte bevoordeling, bijvoorbeeld door

aan te tonen dat de bloot-eigendom 
voorafgaand reeds is geschonken door 
de vruchtgebruiker aan de bloot-eigenaar,
ongeacht het feit dat deze schenking
al dan niet werd geregistreerd.
Indien de vruchten van gesplitst 
ingeschreven beleggingen of effect-
en worden herbelegd (en niet worden 
uitgekeerd aan de vruchtgebruiker), kan 
mogelijks opnieuw toepassing gemaakt 
worden van de fictiebepaling, tenzij het 
tegenbewijs kan worden geleverd ten 
aanzien van de bedekte bevoordeling.

Indien de effectenportefeuille deel uit-
maakt van een maatschap, wordt de 
incorporatie van de vruchten in het 
kapitaal van de maatschap aanzien 
als een onrechtstreekse schenking. Dit 
houdt in dat indien de vruchtgebruiker 
zou overlijden binnen de drie jaar nadat 
de algemene vergadering de beslissing
tot incorporatie heeft genomen, er 
alsnog erfbelasting verschuldigd zal 
zijn op de waarde van deze vruchten.

Fiscale aandachtspunten in Nederland
In Nederland bestaat eveneens een 
fictiebepaling in de erfbelasting, die 
mogelijk van toepassing is bij overlijden 
van een erflater die een vruchtgebruik heeft 
voorbehouden op vermogensbestand-
delen die hem eerder in volle eigendom 
toebehoorden. De uitwerking hiervan is 
echter anders dan de Belgische regeling.

Bij schenking door een inwoner van 
Nederland aan (bijvoorbeeld) kinderen 
die in België wonen is bij overlijden de 
Nederlandse erfbelasting van toepassing.
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en moet dus de Nederlandse fictie
bepaling in ogenschouw worden 
genomen. Ook als een inwoner van België
schenkt onder voorbehoud aan kinderen
in België en vervolgens emigreert naar 
Nederland en aldaar overlijdt, is de 
Nederlandse erfbelasting met bijbe-
horende fictiebepaling van toepassing. 
Dit kan effectief leiden tot heffing van 
Nederlandse erfbelasting over de waarde 
van een vruchtgebruik dat tijdens het 
inwonerschap in België is geschonken. 
Ten slotte kan dit ook aan de orde komen 
als een persoon met de Nederlandse 
nationaliteit binnen tien jaar na emigratie 
van Nederland naar België komt te over-
lijden.

De fictiebepaling regelt dat al hetgeen 
tijdens leven wordt verkregen dat ten 
laste van het vermogen van een an-
der is gekomen bij zijn overlijden wordt 
belast met erfbelasting, indien de erflater
daarover tot zijn overlijden genotsrechten
of een vruchtgebruik heeft voorbehouden.
De Nederlandse fictie is niet van 
toepassing indien de erflater een 
voldoende vergoeding betaalt voor het 
jaarlijkse genot over de vermogens
bestanddelen. Hiervan is sprake indien 
de vruchtgebruiker jaarlijks ten minste 
6% van de waarde van de volle eigendom 
van de omgezette vermogensbestand-
delen vergoedt aan de bloot-eigenaar. Dit 
geldt – anders dan in België! – ook als 
de blote eigendom eerder is geschonken.

Een ander aandachtspunt bij schenken 
onder voorbehoud van vruchtgebruik 
speelt bij schenking van aandelen aan 
inwoners van Nederland. Indien de aan-
delen voor de verkrijger in Nederland tot 
een aanmerkelijk belang gaan behoren

(doorgaans: minimaal 5% van een soort 
aandelen in een vennootschap), levert 
het voorbehouden van een vruchtgebruik 
voor de verkrijger ook een nadeel op in 
box 2.

Bij het verkrijgen van een aanmerkelijk 
belang in geval van schenking wordt de 
verkrijgingsprijs van het aanmerkelijk 
belang in aanmerking genomen voor de 
waarde in het economische verkeer van 
het verkregen belang op het moment 
van schenking. Over deze waarde hoeft 
bij een latere (fictieve) vervreemding van 
het belang geen Nederlandse inkomsten
belasting te worden betaald, omdat dan 
belasting in box 2 is verschuldigd voor 
zover de overdrachtsprijs hoger is dan de 
verkrijgingsprijs in box 2.

In geval van een schenking onder voor-
behoud van vruchtgebruik wordt de 
blote eigendom geschonken, die lager is 
dan de waarde van de volle eigendom. 
Derhalve krijgen de verkrijgers een 
lagere verkrijgingsprijs dan wanneer de 
volle eigendom zou zijn geschonken. De 
aangroei van de bloot-eigendom tot volle
eigendom bij overlijden van de vrucht
gebruiker leidt niet tot een verhoging van de 
verkrijgingsprijs van de aandelen in box 2.

Van belang is dat u zich bij een gesplitste 
inschrijving/schenking onder voorbehoud 
van vruchtgebruik goed laat adviseren. 
Indien het een grensoverschrijdende 
schenking betreft, is het raadzaam om in 
zowel België als Nederland (fiscaal) 
advies in te winnen!

KPMG Meijburg Sam Dejaegere, Dorien 
Christiaen en Pepijn van Eijk

www.actal.com

Raadhuisstraat 63, 4701 PM Roosendaal    •    Laan op Zuid 100, 3071 AA Rotterdam
maurice@actal.com    •    thomas@actal.com
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Nieuw belastingverdrag Neder-
land-België op komst  

Inmiddels is bekend dat Nederland en 
België tot overeenstemming zijn gekomen 
over een nieuw Belastingverdrag. De 
tekst is nog niet gepubliceerd, maar zal 
waarschijnlijk ergens in de eerste helft 
van 2023 bekend worden gemaakt. De 
bedoeling zou zijn dat het nieuwe verdrag 
in 2024 of in 2025 in werking zal treden. 

Het zal heel interessant zijn om te zien 
of er wijzigen zullen komen in klassieke 
aandachtspunten als de heffing over 
pensioenen, thuiswerken, dividenden en 
de belasting over vermogenswinsten op 
groot aandelenbezit (aanmerkelijk belang).

Bij het huidige Verdrag is destijds 
uitgebreid begeleidende informatie 
gegeven, waaronder een gezamenlijke 
Memorie van toelichting bij het Verdrag. 
Het is zeker te hopen dat het Nederland en 
België weer lukt om zo’n uitgebreide toelichting
te geven, zodat veel vragen en onduidelijk
heden al voor het ingaan van het nieuwe 
Verdrag kunnen worden weggenomen. 

Zodra er meer bekend wordt, geven wij 
verdere updates.

Fiscaal Nieuws

Tweede woning in Nederland
zwaar belast vanaf 2023 

Zoals inmiddels wel bekend zal zijn, is 
het Nederlandse systeem in Box 3 door 
het Kerstarrest van de Hoge Raad van 
eind 2021 op de helling komen te staan. 

De uiteindelijk tussenoplossing waarvoor
is gekozen is om vanaf 2023 tot 
het moment dat een geheel nieuw 
systeem wordt ingevoerd, naar verwachting
in 2026, als volgt te gaan rekenen:

Er wordt nog steeds gewerkt met forfaitaire 
rendementen. Er wordt nu een onderscheid 
gemaakt tussen spaargeld, overig vermogen 
en schulden. Het forfaitaire rendement over 
2023 voor spaargelden en schulden wordt 
daarbij pas achteraf in 2024 definitief vast-
gesteld. Het forfaitaire rendement op overig 
vermogen is wel bekend, en dat zal zijn 6,17%.

Dit gaat per saldo betekenen dat de 
meeste Nederbelgen met een tweede 
woning in Nederland hierover vanaf 2023 
veel meer belasting in Box 3 gaan betalen. 
Afhankelijk van de precieze situatie kan 
dit wel twee of drie keer zoveel zijn. 

Nederbelgen die een Nederlandse tweede 
woning hebben met een schuld daarop, 
krijgen met nog een fenomeen te maken.

Tot en met 2022 kon de waarde van de 
woning (grotendeels) wegvallen tegen de 
schuld, waardoor er vaak geen of heel weinig 
belasting in Box 3 hoefde te worden betaald. 

Onder het nieuwe systeem per 2023 kan dat 
niet altijd meer, en wordt over de woning het 
percentage van 6,17% toegepast en over de 
schuld een lager percentage. Dit percentage 
was in 2022 nog 2,46%, maar zal door de 
huidige rentestijging in 2023 wel hoger 
worden. Maar als dat forfaitaire rendement 
op schulden bijvoorbeeld 4,5% wordt, dan 
nog is er een aanzienlijk verschil tussen het 
rendement op de bezitting (6,17%) 
tegenover de schuld als aftrek-
post (in het voorbeeld 4,5%). En dat 
zal dus leiden tot belastingheffing. 

Waar kunt u dan zelf nog op letten? Dit 
probleem met bezittingen en schulden 
geldt alleen als Nederlandse bezittingen
minus de schuld(en) meer bedragen dan 
het heffingsvrije vermogen van € 57.000 
(per persoon). Dat betekent dat het soms 
zelfs gunstiger kan zijn om niet af te 
lossen op een lening voor de tweede woning
vanwege de gevolgen voor Box 3, met 
name als de lening een lage rente heeft.
Nu de voorlopige aanslagen Nederlandse 
inkomstenbelasting op de deurmat gaan

vallen, zal ook de eerste Nederbelgen 
duidelijk worden wat de wijzigingen 
voor hen voor gevolgen hebben. Dit 
nieuwe systeem zal naar onze verwachting
tot nieuwe protesten en procedures 
gaan leiden: reden te meer dat het 
tijd wordt voor een gehele herziening
van de Nederlandse Box 3. 

Enkele andere belangrijke
wijzigingen in de belasting
wetten per 2023 

In een nieuw jaar gelden traditioneel
ook weer nieuwe belastingregels. We 
noemen een aantal andere in het oog 
springende wijzigingen die voor u van
belang kunnen zijn:

-Voor personen onder de pensioenleeftijd
blijven in Box 1 twee tarieven van
toepassing, een laag tarief van 36,93%
over de eerste € 73.031,
en daarboven 49,5%.

-In de eerste schijf van Box 1 zitten ook
premies volksverzekeringen “verstopt”.
Voor onder meer niet-inwoners die niet
in Nederland verzekerd zijn voor de
volksverzekering, is het schijvensysteem
net iets ingewikkelder.

uit Nederland

Voor deze niet-inwoners geldt een eerste 
schijf van 9,28% over de eerste € 37.149, 
een tweede schijf van 36,93% tot € 73.031
en daarboven wordt het dan 49,5%. 

-Aftrekposten waaronder de hypotheek
renteaftrek en de aftrek voor
bepaalde zorgkosten kunnen voortaan
maximaal tegen het lage tarief van
36,93% worden afgetrokken.

-In de Nederlandse vennootschaps
belasting werd de eerste € 395.000
aan winst belast tegen 15%. Vanaf
2023 komt alleen de eerste € 200.000
aan winst voor het lage tarief in
aanmerking, waarbij het lage tarief
19% is geworden. Daarboven was en is
een tarief van 25,8% aan vennootschaps
belasting verschuldigd.

-Het tarief van de overdrachtsbelasting
voor Nederlandse tweede woningen
is verhoogd van 8% naar 10,4%.

-De verhuurdersheffing is per 
2023 afgeschaft.

-De schenkvrijstelling in Nederland voor
een eigen woning -ook wel beter bekend
als “de jubelton”- is per 2023 verlaagd.

Deze “jubelton” vrijstelling is verlaagd van 
€ 106.671 naar € 28.947. Als de schenking 
(deels) nog in 2022 heeft plaatsgevonden, dan 
blijft de oude vrijstelling nog van toepassing, 
maar dan moest (o.a.) het gehele resterende 
deel in 2023 worden geschonken, én moet 
de begiftigde uiterlijk eind 2024 het gehele 
bedrag hebben besteed aan zijn of haar eigen 
woning. Let daarbij op dat van schenkingen 
voor de jubelton in 2022 vóór 1 maart 2023 
aangifte schenkbelasting moet zijn gedaan. 
Voor schenkende Nederbelgen speelt deze 
problematiek vooral in de periode tot tien jaar 
na emigratie, omdat Nederland ook bij niet-
inwoners (met de Nederlandse nationaliteit) 
dan nog steeds Nederlandse schenkbelasting 
kan toepassen.

Ook opgepast voor de naar 
België verhuisde directeur-groot 
aandeelhouder

Een groot aandeelhouder wordt in Nederland 
belast in Box 2. Hij betaalt dan inkomsten
belasting over dividenden en vermogens
winsten tegen in 2023 nog een vast tarief van 
26,9%. In 2024 zal dit overigens hoogstwaar-
schijnlijk 24,5% over de eerste € 67.000 aan 
Box 2-inkomen worden en 31% over het 
meerdere.
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Als deze groot aandeelhouder naar België 
verhuist, dan krijgt hij vanuit Nederland de 
welbekende conserverende aanslag opgelegd 
over de vermogenswinsten op die aandelen 
over de periode dat hij in 
Nederland heeft gewoond. 

Deze conserverende aanslag vervalt niet 
meer zoals vroeger na tien jaar, maar is 
voor emigraties van na medio september 
2015 voortaan eeuwigdurend geworden. 
De conserverende aanslag hoeft pas 
te worden betaald als er inkomen wordt 
genoten uit de aandelen, bijvoorbeeld 
bij verkoop van de aandelen. Ook een 
dividenduitkering zal (doorgaans) gevolgen 
hebben voor de conserverende aanslag. 

Per 2023 is er een regeling ingevoerd die het 
opnemen van grote leningen bij de eigen BV 
gaat bestrijden: de regeling tegen excessief 
lenen. Het komt erop neer dat schulden aan 
de eigen BV die hoger zijn dan € 700.000 voor 
dit meerdere worden gezien als een vorm 
van belastbaar dividend. Voor deze grens 
van € 700.000 tellen overigens bepaalde
schulden voor de eigen woning niet mee.

Nu volgt er uit de wetsgeschiedenis dat 
het duidelijk is dat deze nieuwe regeling 
niet toegepast kan worden bij bijvoorbeeld 
Nederbelgen, omdat het belastingverdrag 
dat niet toestaat. Nederland heeft onder 
(huidige) Belastingverdragen geen heffings-
recht. 

Maar er is een adder onder het gras: 
voor iedere groot aandeelhouder met een
conserverende aanslag zal gelden dat die

Fiscaal Nieuws

conserverende aanslag wel zal worden
ingevorderd indien en voor zover de genoemde
€ 700.000 wordt overschreden. Op een 
indirecte manier wordt dus alsnog excessief 
lenen bij niet-inwoners belast.

Nu is het uiteraard zo dat de conserveren-
de aanslag toch ooit een keer betaald zal 
moeten worden, maar op deze manier is er 
een wettelijk olifantenpaadje gecreëerd om 
sneller tot invordering te kunnen komen. 
De eerste peildatum voor deze regeling is 31 
december 2023. Als er op die datum sprake 
is van een kwalificerende schuld van meer 
dan € 700.000, dan kan de regeling excessief 
lenen worden toegepast op de conserverende
aanslag. Het is mogelijk om nog voor die tijd 
zelf maatregelen te nemen om de schuld te 
verminderen. 

De vraag zal zeker zijn of deze methode met 
invorderen van de conserverende aanslag nu 
wel of niet toegestaan is. Zo’n regeling zou 
bijvoorbeeld kunnen worden gezien als een 
verboden doorkruising van het Belasting
verdrag. Ook is het de vraag of de Europese
rechter zich hierin zal kunnen vinden. 

Op zich volgt uit Europese rechtspraak dat 
een conserverende aanslag op aandelen bij 
emigratie is toegestaan. Maar de houdbaar-
heid van een conserverende aanslag waarbij
bij schulden met een arbitraire grens van 
meer dan € 700.000 de aanslag (deels) mag 
worden ingevorderd, is nog maar de vraag. 
Het lijkt voor de hand te liggen dat hierover 
nog wel een aantal procedures  gaan volgen. 

Een Tweede Woning als 
eerste stap richting Emigratie?

De droom van een tweede woning in België 
gaat ook gepaard met veel wet- en regelgeving
aldaar ben ovenop de Nederlandse. 
Heeft u interesse om later wellicht te emi-
greren naar België en heeft u uw oog 
laten vallen op een (vakantie)verblijf 
bijvoorbeeld aan zee  of in de Ardennen? 
Onze specialisten verzorgen regelmatig 
lezingen op o.a. de Emigratiebeurs en 
SecondHome. 

Er is een boek samengesteld over 
verschillende fiscale en juridische aspecten
van een tweede woning. België en 
Nederland, Aruba, Bonaire en Curacao, 
maar ook de landen Duitsland, Frankrijk,
Griekenland, Italië, Oostenrijk, Portugal
Spanje en Turkije worden behandeld. 

Wenst u meer informatie over een tweede 
woning in het buitenland? 

Bestel uw exemplaar op 
www.smallbooksbigideas.shop

Maurice De Clercq is actief op het gebied 
van (internationaal) belastingadvies, de 
herstructurering van bedrijven, opvolging, 
(r)emigratie, vermogensstructurering en
fiscaal procesrecht.

!

Actal Advocaten en fiscalisten
U staat bij ons voorop. Of het nu gaat om 
uw onderneming, uw persoonlijke vermo-
gensplanning of een emigratie naar het 
buitenland, wij bieden oplossingen waar 
u mee verder kunt.

Wij bieden u advies op maat en 
toegesneden op uw persoonlijke situatie 
waar u echt iets aan heeft. Van aandelen
fusie tot aangifte, Actal helpt u verder. Wij 
staan naast u: ook als uw zaak uiteindelijk
voor de rechter zal komen, zullen onze 
advocaten en fiscalisten uw zaak voor u 
verdedigen. 

Wij zijn een gespecialiseerd team met 
ruime ervaring op fiscaal gebied en in de 
advocatuur. Onze medewerkers 
beschikken allen over jaren ervaring in 
de Nederlandse en de internationale 
fiscaliteit. Praktische kennis die u kunt 
toepassen op uw persoonlijke situatie. 

Onze advocaten houden zich buiten de 
fiscale zaken (belastingrecht) ook bezig 
met de volgende rechtsgebieden: straf
recht, huurrecht, algemeen bestuursrecht 
en arbeidsrecht. Rechtsbijstand wordt 
zowel op betalende basis alsmede op 
basis van gesubsidieerde rechtsbijstand 
verleend.

Na de succesvolle eerste editie Mijn Tweede 
Woning bevat deze herschreven versie nieuwe
landportretten. Deze pocket geeft nog 
meer inzicht in de fiscaal-juridische 
aspecten bij aankoop, eigendom, verhuur
en verkoop van een tweede onroerend
goed en antwoord op de vragen:
- Welke deskundigen zijn betrokken?
- Hoe verloopt het (ver)koopproces juridisch
en fiscaal?
- Hoe wordt een (tweede) huis in Nederland
belast?
- Welke belastingen betaalt u bij verhuur of
verkoop van onroerend goed in het buiten-
land?
- Wat gebeurt er bij overlijden? Wat in het
geval van schenken en/of erven? En waar
betaal ik welke belastingen?

Een tweede woning in het buitenland start bij 
Actal Advocaten en Fiscalisten.
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Nederlanders in huurhuis 
gelukkiger dan Belgen in 
vrijstaande woning
Nederland en België liggen vlakbij elkaar. 
Aan het taalgebruik is duidelijk te horen 
dat het ondanks dat écht andere landen 
zijn. Maar hoe erg verschillen ze op het 
gebied van wonen, geluk en leefstijl? 
vtwonen onderzocht het! Belgen wonen 
meer in een vrijstaand huis (33% vs. 17%) 
en de Nederlanders huren veel meer dan 
de Belgen (41% vs. 27%). Maar ondanks 
dat geven de Nederlanders hun woon
geluk een hoger cijfer dan de Belgen, 
namelijk een 7,7 vs. een 7.4. In beide landen 
geldt dat wijsheid komt met de jaren; hoe 
ouder men is, hoe hoger het woongeluk.
Dat blijkt uit een recent onderzoek van 
Marketresponse bij 500 Nederlanders 
en Belgen in opdracht van vtwonen.   
Zowel de Belgen als de Nederlanders 
noemen zichzelf echte ‘lovers’ op het 
gebied van wonen (58%). Ze zien dit 
als een onderdeel van hun lifestyle en 
helpen anderen graag met hun interieur 
(62%), maar beide landen blijven ook 
echt wel praktisch en zoeken de verdie-
ping als ze een concrete vraag hebben..
Nederlanders geven vaker dan de Belgen
aan geen specifieke stijl te hebben. 
Nederlanders en Belgen die hun stijl
wel typeren omschrijven dit meestal
als modern (26%). Het valt op dat 
Belgen vaker dan Nederlanders een 
klassieke en landelijke woonstijl hebben.

Bouwenwonen.net / VT Wonen

Ruim 175.000 Belgen hebben 
vastgoed in het buitenland

Liefst 176.198 Belgen hebben een eigen-
dom in het buitenland, van wie er bijna 
20.746 eigenaar zijn van één of meerdere 
woningen of vakantieverblijven. Dat blijkt 
uit cijfers die de krant De Tijd opvroeg bij 
de federale overheidsdienst Financiën. 
De cijfers zijn voor het eerst beschikbaar 
omdat buitenlands vastgoed in de per-
sonenbelasting sinds kort op dezelfde
manier getaxeerd wordt als vastgoed 
in België. De fiscus moest daarom
het kadastraal inkomen van 
buitenlandse woningen bepa-
len. De meeste multibezitters
hebben twee buitenlandse eigendommen.
Het gaat om 15.502 Belgen. Nog eens 
3.195 landgenoten hebben drie buiten-
landse eigendommen, 1.159 hebben
er vier. Een selecte groep van 
ongeveer 150 Belgen heeft tussen de 
10 en 50 buitenlandse eigendommen, 
zes eigenaars bezitten er meer dan 50. 
Vooral Frankrijk is populair. Het land 
is goed voor net geen 29 procent van 
het buitenlandse vastgoed in het bezit
van Belgen. Daarna volgen Spanje
(26 procent), Italië (13,9 procent), 
Nederland (9,8 procent) en Portugal 
(3,6 procent). De top tien wordt ver
volledigd door Portugal, Griekenland, 
Polen, Duitsland, Zwitserland en Roe-
menië, volgend op grote afstand.

Nieuwsblad.be / Tijd.be / Belga

NiNbi beschikkingen terecht 
opgelegd aldus Hof Den Haag

Hof Den Haag oordeelt, onder verwijzing 
naar eerdere procedures, dat Nederland 
kan en mag heffen over de pensioenuit
keringen uit de BV en dat de inspecteur 
zodoende terecht de NiNbi-beschikkingen
heeft opgelegd. X heeft de Nederlandse
nationaliteit en woont in België. X is 
100% aandeelhouder van een in Ned-
erland gevestigde pensioen-BV, waaruit 
hij pensioen geniet. De Inspecteur legt 
aan X op grond van artikel 8a Awir NiNbi-
beschikkingen voor de jaren 2015, 2016 
en 2017 op. X stelt dat de beschikkin-
gen onterecht zijn vastgesteld. X is het 
niet eens met de vaststelling van zijn 
niet in Nederland belastbaar inkomen 
voor de Zorgverzekeringswet. Hij voert 
onder meer aan dat hij geen verdrags
verzekerde in de zin van artikel 69 Zvw is en 
dat de inspecteur niet bevoegd is om een 
NiNbi-beschikking af te geven. Hof 
Den Haag oordeelt dat in procedures 
over eerdere jaren reeds is beslist dat 
Nederland kan en mag heffen over de 
pensioenuitkeringen uit de BV en er voor 
onderhavige jaren geen reden is anders 
te oordelen. De rechtbank heeft met juis-
theid beslist dat de NiNbi-beschikking 
terecht en naar het juiste 
bedrag is afgegeven. Het hof 
maakt deze beslissing tot de zijne.

Taxlive.nl

Expat Center Zeeland

Zeeland heeft al een expat center in 
Terneuzen en er komt een locatie in Goes 
bij voor het noordelijk deel van de pro-
vincie. Het centrum biedt, in strijd tegen
de personeelstekorten, service aan 
buitenlandse werknemers in Zeeland 
en Zeeuwse bedrijven die internationale 
krachten inhuren. Tijdens het Overleg 
Zeeuwse Overheden (OZO) is er groen licht
gegeven. ‘De organisatie is uitgegroeid tot 
een onmisbare schakel van informatie en 
advies’, staat in een persbericht van het 
OZO. ‘Het doel is expats ondersteunen
bij het komen werken en wonen in Zeeland
en daarmee de arbeidsmarkt van Zeeland
versterken.’  In 2019 is het centrum 
geopend in Terneuzen, als wens vanuit 
onder meer het bedrijfsleven. “Het aantal
internationale werknemers in Zeeland 
blijft stijgen, mede als gevolg van de 
krappe arbeidsmarkt”, aldus Erik van 
Oosten, regiomanager van VNO-NCW 
Zeeland. “Zij werken in verschillende 
sectoren, zoals de industrie, zorg en 
logistiek, verspreid over heel Zeeland. De 
dienstverlening van het expat center is 
cruciaal voor werkgevers en de Zeeuwse
economie en heeft onze volledige steun.”
 De gemeenten Borsele, Goes, Hulst, 
Middelburg, Schouwen-Duiven-
land, Sluis, Terneuzen en Vlissingen, 
Arbeidsmarktregio Zeeland en de provincie
Zeeland financieren het centrum.  t

Zeelandnet.nl
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Testamenten en schenkingen 
blijven populair, maar

Belgen sluiten ook opvallend meer zorg-
volmachten af. Steeds meer Belgen treffen
regelingen over hun nalatenschap, 
bijvoorbeeld via een testament of een zorg-
volmacht.  In de eerste zes maanden van 
2022 werden er in ons land 21,3 procent
meer zorgvolmachten afgesloten dan 
tijdens dezelfde periode vorig jaar. Dat 
blijkt uit de Familiebarometer van de 
Federatie van het Notariaat (FedNot). 
Vooral in het noorden van het land waren 
zorgvolmachten populair: van de ruim 
41.000 zorgvolmachten werden er bijna
37.000 in Vlaanderen afgesloten. De 
zorgvolmacht werd in september 2014 
in het leven geroepen zodat mensen 
kunnen anticiperen op een situatie waarbij
ze zelf geen beslissingen meer kunnen
nemen over hun vermogen (door een 
ziekte, ouderdom, een ongeval…). Eén 
of meerdere personen krijgen dan de 
bevoegdheid om specifieke of algemene 
handelingen te stellen met jouw ver-
mogen.  “Bij een zorgvolmacht is er 
geen tussenkomst van het gerecht”, 
verduidelijkt Helena Verwimp, woord-
voerder van notaris.be in “De ochtend” 
op Radio 1. “Mensen kiezen iemand 
die ze 100 procent vertrouwen om hun 
vermogen te beheren, meestal gaat 
dat dan om de partner of een kind.”   

VRT.be

Spaanse woning: Bijna 116.000 
Nederlanders & Belgen

Volgens de cijfers  van het Spaanse Min-
isterie van Inclusie, Sociale Zekerheid en 
Migraties zijn er in Spanje bijna 3,3 mil-
joen buitenlanders die of een ‘certificado 
de registro’ of een ‘tarjeta de residencia’ 
hebben in Spanje. Daaronder bevinden 
zich ook bijna 116 duizend Nederlanders
en Belgen met een ‘groen kaartje’ of 
groen A4tje. In totaal zijn er in Spanje
3.253.894 buitenlanders die officieel 
geregistreerd staan en of een ‘certificado 
de registro’ of een ‘tarjeta de residencia’ 
hebben waarmee ze kunnen aangeven 
dat ze staan ingeschreven bij de ‘Oficina 
De Extranjería’ van de Policía Nacional. 
De grootste groep buitenlanders zijn de 
Roemenen met 1.093.230 geregistreerde 
inwoners gevolgd door Italianen met 
377.139, Britten met 226.153, Bulgaren
met 202.305, Fransen met 185.611, 
Duitsers met 185.035, Portugezen met 
181.948 en Polen met 106.710 geregis-
treerde inwoners. Volgens de cijfers  zijn 
slechts 15 landen goed voor 75% van 
alle officieel ingeschreven buitenlanders 
in Spanje, zonder de Nederlanders en 
Belgen. De gemiddelde leeftijd van alle 
bijna 3,25 miljoen buitenlanders is 40 jaar 
en 48% is vrouw. Volgens de cijfers  die 
regelmatig worden bijgewerkt (laatste
keer op 31 december 2021) zijn er 
70.267 Nederlanders en 45.690 Belgen 
die een ‘tarjeta de residencia’ hebben. 

Spanjevandaag.com
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Eén van de oude ‘beurswijsheden’ is:” Spreiden doet lijden’. Het achter
liggende idee was dat door spreiding rendement verwatert. Vanuit de winst
maximalisatie gedachte was dat toen zo maar is winstmaximalisatie, gezien de 
minieme kans op succes, wel slim beleggen volgens de huidige maatstaven? 
Toezichthouder AFM stelde in 2021 al: “Door suboptimaal handelsgedrag 
loopt ongeveer één op de drie zelfstandige beleggers onnodig risico. Ook 
kan dit ten koste gaan van rendement. Een deel van de beleggers heeft de 
neiging om vaak te handelen, waardoor ze onnodige kosten maken. Ook 
te weinig spreiding over instrumenten en regio’s verslechtert het verwachte 
rendement, net als handelen in risicovolle producten”. Hoe ziet de nieuwe 
diversificatie er voor een portefeuille na het verlaten van obligaties en de 50/50-
norm uit? 

Ivo Beumer schreef in de vorige 
editie trouwens: ’Investeren op 
basis van resultaten uit het 
verleden is alsof je ti-
jdens het rijden alléén in de 
achteruitkijkspiegel kijkt…’ Die 
quote is saillant en relevant want 
de huidige normering ook voor de 
50%/50% portfolio nog altijd geba-
seerd op prijsbewegingen uit het 
verleden. Om uw risico en rendement
te classificeren wordt veelal 
historische data gebruikt.  
Percentages als in de jarenlang 
gebruikte  tabel ‘0’ lagen en lig-
gen nog steeds aan de basis 
voor de ‘defensief’, ‘neutraal’ en 
‘offensief’ classificaties. Maar, hoor 
ik u denken, hoe zit het dan met de 
AFM-waarschuwing:’Rendementen
uit het verleden, bieden geen 
garantie voor resultaten in de 
toekomst’! Die vraag is terecht 
en eigenlijk tegenstrijdig aan hun 
eigen normering. De suggestie
om een alternatieve beleggings
klasse aan uw portefeuille toe te 
voegen om uw portfolio te verbeteren
had misschien wel logischer gewe-
est. Ik gebruik  deze ‘0’-tabel

als toetssteen voor mijn idee over 
toevoegen van alternatieven.
Er is nadien in overleg met 
de branche en toezichthoud-
er verder gewerkt aan andere 
risicomaatstaven op het niveau 
van diverse instrumenten en 
benchmarks. Maar stof tot 
nadenken voor een latere 
column zeker ook omdat bij deze 
maatstaven niet gesproken wordt 
over rendement uitgangspunten! 

Tabel 0 parameters Neutraal 
Risico portfolio: klasse 4 
1. Deposito   3,7%    0,6%  10,4%
2. Obligatie   4,2%    4,4%  11,3%
3. Vastgoed  6,7%  11,8%   15,7%
4. Mixfonds  6,2%  12,9%   16,6%
5. Aandelen 8,3%  25,5%   27,5%
6. Emerging 8,3%  30,5%  32,2%
De kolommen met % zijn: Rendement, 

Volatiliteit en Volatiliteit inclusief Valu-

tarisico

Geschiedenis van 
diversificatie
De tegenhanger van winstmax-
imalisatie is diversificatie. In de 
begindagen beperkte de Moderne

Portefeuille Theorie (MPT) voor 
wat betreft spreiding zich tot een 
paar aandelen. Een vervolgstudie 
in 1981 toonde aan dat zo’n 20-tal 
aandelen nodig was voor goede 
diversificatie. Later onderzoek 
in de jaren ‘90 wees uit dat de 
rendement / risico-verhouding
verder verbeterde door het 
toevoegen van beursgen-
oteerd vastgoed (REIT’s). 
Aansluitend werd de post-
MPT ontwikkeld en daaruit 
bleek dat goede diversificatie
niet een kwestie is van willekeurig
effecten stapelen maar dat 
beleggingen geselecteerd 
moesten worden op specifieke
eigenschappen zodat ze in 
een portefeuille elkaar qua 
risico, rendement, kwaliteit én 
kwantiteit zouden aanvullen.
Studies uit deze eeuw 
tonen aan dat alternatieven hun 
meerwaarde leveren door een 
ander(e) risicoprofiel/-opbouw. 

Deze dragen hierdoor bij aan het 
verlagen van risico en volatiliteit 
van de traditionele portefeuille. 

Een Betere Belegger...
Spreiden: Lijden of Leidend?

Nederlandse 
Pensioenen
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“Neem vooral initiatief tot een 
alternatief perspectief.”

Guido J. Kruithof 
Zelfstandig financieel coach en asset 
allocatie specialist. Guido schrijft deze 
column op persoonlijke titel, zonder dat 
hij posities heeft in besproken fondsen 
of op deze verwacht op- of af te bouwen. 
In de 25+ jaar als beleggingsdeskundige 
maakte hij rapporten voor advocaten (of 
second opinions) en was als secretaris 
actief binnen de ‘Stichting WoekerPolis-
Claim’. Na zijn Citibank-periode ontwik-
kelde hij gestructureerde producten 
en was beleggingsadviseur. Hij is pro
ponent van risicoreductie via diversificatie
en houdt zich daarom sinds 2004 al bezig
met alternatieve investeringen. Heeft 
u vragen of suggesties voor zaken
die u wil bespreken, stuur deze door
naar redactie of neem contact met
hem op via info@luxavie.eu. Dit artikel
dient ter informatie en is niet bedoeld of
op te vatten als beleggingsadvies. Het
is geschreven met een eigen visie die
niet de heersende marktconsensus is of
volgt. Lezers doen er goed aan om hun
eigen beleggingsvisie te ontwikkelen
en zich door meerdere partijen te laten
informeren alvorens te handelen.

De Sharp-ratio van een belegging geeft 
aan of het risico (volatiliteit) zich gunstig 
of ongunstig verhoudt tot de risicovrije 
rentevoet (langjarig is dit zo’n 4%). Men 
hanteert de norm dat onder de 1 u niet 
voldoende wordt gecompenseerd voor 
uw risico en u dus beter een andere
investering kiest. (Ter illustratie S&P-index
op 9 februari 2023 een Sharp-ratio 
van: -0,28). Normaliter is tussen de 1 
en 2 goed, tussen 2 en 3 zeer goed en 
boven de 3, uitstekend of excellent. Een 
aandelenfonds met een hoge Sharp kunnen
dit realiseren door af te wijken van de 
index (concurrenten). Deze Sharp blijft
ver achter bij alternatieve beleggings
klassen want daar is een Sharp boven de 
5 geen uitzondering. Let wel, de Sharp 
ratio is niet constant en dit kan op korte
termijn hard dalen, vooral bij hoge 
volatiliteit/standaard deviatie (SD)
is het geen goede graadmeter!
Een interessant beleggingsfonds 
combineert een hoge Sharp én lage 
SD én lage maximale drawdown. 

Laten we ook eens kijken naar de techniek 
van arbitrage. Dit staat voor het verzilveren
van (prijs)verschillen/-inefficiënties in 
de markt. Dit kunnen allerlei verschillen 
zijn maar dit fonds richt zich vooral op 
verschillen in volatiliteit van aandelen
/rentes/(converteerbare) obligaties.
Dit is een markt-neutrale strategie
en wil zeggen dat men de richting 
in de markt beperkt met derivaten 
(gekochte aandelen zijn ‘long’) en grote 
risico’s afdekt. Het fonds genereert haar 
rendement dus autonoom; We noemen 
dit alfa. Door de bijzondere rentesituatie 

in 2022 is een dergelijke strategie niet 
risicoloos en er zijn absoluut specifieke
idiosyncratische risico’s die ook tot 
verliezen kunnen leiden. Maar kan het
risico van uw portefeuille zal verlagen.

Conclusie 
Diversificatie anno 2023 is totaal an-
ders dan de MPT van het eerste uur. 
Obligaties, REIT’s en commodities 
compenseren hun risico niet altijd 
voldoende met decorrelatie of 
rendement. De ene diversificatie is dus 
de andere niet. Spreiding met de juiste 
alternatieven zonder systeemrisico zal 
de portefeuille-balans verbeteren. Er 
zijn alternatieven in de vorm van reëel 
vastgoed, markt neutrale of arbitrage-
fondsen die onmiddellijk uw portefeuille 
stabieler maken. Het meest interessant 
zijn die alternatieven met lage volatiliteit
én een hoge Sharp-ratio. Ik ga in de 
toekomst nog andere beleggingsklassen 
bespreken die ook uw portfolio meer 
crash bestendig kunnen maken. Met 
dit artikel laat ik u zien dat oude beurs
wijsheden u niet altijd helpen als je kijkt 
naar alternatieven in de beleggingswereld. 
Tijden veranderen want er bestaan 
alternatieven die historisch gezien
positief zijn. Beleggen heeft altijd risico’s,
zelfs in deze fondsen, en hier komt nog 
een vervolg op maar in een komende editie
laten we ook graag andere partijen aan 
het woord over hun visie op allocatie 
zodat u weer een breder perspectief
krijgt in uw zoektocht om een 
beter geinformeerde en uiteindelijk
ook betere belegger te worden! 

Extra rendement door andere 
spreiding
Extra rendement gaat traditioneel 
altijd samen met extra risico en waarde-
groei op korte termijn is onzeker. Voor 
alternatieve beleggingen geldt exact 
het tegenovergestelde gelden. Door 
de veelal andere opbouw reageren ze 
anders dan aandelen op macro-
invloeden. Naast de andere opbouw 
ontbreekt een beursnotering. Dit is een 
cruciaal verschil want het maakt ze veel 
minder gevoelig voor beurssentiment. 
Omdat dit dé factor is waardoor uw 
portefeuille halveert bij beurscrashes
is het ontbreken hiervan de essentie 
van hun toegevoegde waarde. Dit 
zorgt voor een ander risicoprofiel. 
Minder (grote) verliezen betekent meer 
kans op positief rendement en als 
gevolg van dit waarschijnlijker positief 
rendement kunnen risicovolle effecten 
verder worden afgebouwd omdat hun 
compensatie van verliezen niet meer 
nodig is. Hierdoor neemt het neer-
waarts risico van de portfolio in zijn 
totaliteit verder af waardoor het rendement 
verbetert. Dit hoorde u nooit eerder 
omdat dit bij traditioneel beleggen niet 
aan de orde is maar wetenschappelijke 
studies én topstrategen van bijvoorbeeld 
JP Morgan en Credit Suisse onderschrijven
 dit. Daarom zal een traditionele portfolio 
door toevoeging van alternatieve fondsen 
met grote mate van zekerheid extra 
rendement halen met minder risico! In 
een notendop is dat de reden waarom 
alternatieve beleggingen een (traditionele)
portefeuille beter en robuster maken 
en dus een waardevolle aanvulling zijn

Er zijn alternatieve fondsen bekend 
die bijvoorbeeld al 15 jaar lang jaarlijks
met risico’s op deposito-niveau (klasse 
1 uit tabel ‘0’) bijna het rendement op 
aandelen-niveau (klasse 4) evenaren. 
Of al 11 jaar obligatie-volatiliteit (iets 
boven klasse 2) combineren met een jaar
rendement wat 4x hoger ligt dan klasse 4/5 
(aandelen). Ze realiseren deze netto jaar
rendementen sinds hun fondsstart en 
verslaan dus niet alleen elk jaar de 
traditionele ‘neutrale’ rendementsnorm 
maar ze doen dit met risico’s die 
klassen lager liggen! Als u ze nog niet 
kent, is dit waarschijnlijk omdat zij 
uitsluitend voor gekwalificeerde beleggers
beschikbaar zijn (inleg minimum 
$250,000) en er daarom nooit in de 
media over wordt geschreven. 
Niet alleen op statistische en 
mathematische grondslagen en/of op basis
van zogenaamde backtesting dus niet 
enkel theoretisch, geven dit soort fondsen
perspectief op een beter 
rendement dan een traditionele 
portfolio door verder te denken dan 
obligaties/aandelen en onroerend goed 
REIT’s.

REIT of reëel vastgoed
Zijn REIT’s (beursgenoteerd vastgoed) 
dan geen goed diversificatie-middel? Niet 
echt. Enerzijds hebben veel Belgisch res-
identen naast de eigen woning(en) nog 
kantoren of andere panden (reëel vast-
goed). Dit is ook onderdeel van uw be-
leggingsportefeuille cq totale vermogen 
en voor goede risicospreiding is het beter 
om niet zwaar overwogen te zijn in één 
beleggingsklasse. Het ontvangen van

maandelijks inkomen hieruit is een 
pluspunt maar vastgoed is de laat-
ste maanden zo’n 30% in waarde 
gedaald. REIT’s gaan ook gebukt onder 
markt/systeemrisico en er is zeker ook 
sprake van correlatie met aandelen. 
Als inds 2012, dus 10 jaar 
lang bewegen bijvoorbeeld 
REITS met de S&P 500 in dezelfde richting
op hetzelfde moment en dit duidt op 
correlatie met causaal verband. Zij 
versterken dus eventuele verliezen 
van de andere traditionele klassen en 
zijn daarom naast een aanzienlijke
reële vastgoed-positie onwenselijk.
Een andere reden dat REIT’s misschien 
niet het beste diversificatie-instrument zijn, 
is simpelweg omdat er letterlijk en figuurlijk
alternatieven zijn met een neutraler risico, 
zoals genoemd, die zorgen dat u portfolio 
minder hard/diep of niet meer zal crashen.
Ook als u zelf al andere beleggingen in 
onroerend goed heeft,  buiten uw effect-
enportefeuille, moet u zichzelf de vraag 
durven stellen in  hoeverre u ook in uw 
beleggingsportfolio bij uw bank of vermo-
gensbeheerder nog wilt beleggen in indi-
rect vastgoed. 

Neutraal alternatief 
Er zijn meerdere ratio’s die helpen om 
alternatieven qua risico te classificeren, 
hieronder: Volatiliteit/Standaarddeviatie
en Sharp-ratio. Volatiliteit geeft aan 
hoeveel beweging of uitslag u rondom
het gemiddelde kunt verwachten. Een 
hoger cijfer geeft aan dat de kans/
probabiliteit op meer winst/verlies groter
is. Het maakt dus het verliesrisico 
inzichtelijk.  Dit blijkt ook uit het volgende 
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Joeke 
van der Veen
Met haar eerste kunstproject op Antwerpse bodem - ‘Stukjes Niks’ – wilde de 
Nederlandse Joeke van der Veen (28) mensen uitnodigen om even niets te doen, 
te vinden of te zijn. De uit Friesland uitgeweken twintiger kwam in deze stad ter-
echt voor de liefde, begeleidt jongerenprojecten in Bibliotheek Park in Merksem 
en exposeert later in Kavka en in Het Bos. “We leven in een wereld waarin er zo 
veel op ons afkomt. Daarom is het soms krachtig om net niets te doen.”

          Tekst: Sandra Gasten

Joeke van der Veen groeide op in 
Makkum, een dorp in Friesland, 
maar verhuisde op haar achttiende 
naar Rotterdam om er te gaan 
studeren. “Als kind was ik 
voortdurend aan het tekenen en 
knutselen. Elk vrij moment, en zelfs 
in de klas, zat ik met potlood of pen in 
de aanslag om creatief bezig te zijn. 
Ik was ook veel met mode bezig, 
maakte op mijn zestiende al juwelen 
die ik dan verkocht. Ik was al jong 
heel ondernemend”, glimlacht ze. 
Na het middelbaar was het duidelijk 
dat ze voor een creatieve richting 
zou kiezen. “Ik koos voor Lifestyle 
& Design aan de Willem de Kooning
Academy in Rotterdam. Ik ben in 
die stad blijven plakken. Daarna
volgde ik nog de master Media, 
Art, Design & Technology aan 
het Frank Mohr Institute, een 
kunstrichting waarin ik 
onderzoek deed naar onze 
snelle, kapitalistische en 
digitale wereld.”

Digitaal platform Meekit
Ondernemen, haar ideeën 
uitwerken … het zat er bij Joeke 

altijd in. Bovendien wilde ze de 
creativiteit, waar ze zelf zo naar 
op zoek was, ook doorgeven aan 
anderen. “Na stages bij onder 
meer DIY-platform Instructables 
in San Francisco en verschillende
Fablabs, wilde ik me inzetten voor 
de maakbeweging bij kinderen.
Ik miste een Nederlandstalig 
platform waarop kinderen en 
jongeren zelf hun ideeën, maak-
projecten en kennis konden delen 
en vastleggen. Samen met de 
jonge makers van Bouwkeet, een 
initiatief uit Rotterdam, ging ik aan 
de slag.”

Zo ontstond Meekit, met behulp 
van een crowdfundingcampagne. 
Eerst was het een digitaal platform 
waarop jonge makers hun tech-
nieken en tools met elkaar konden 
delen. “Gaandeweg was er meer 
vraag naar workshops waar ikzelf 
of andere lesgevers allerhande 
technieken aan de kinderen 
leerden”, vertelt ze. “Zo kwam 
ik bij scholen en bibliotheken
terecht die workshops aanvroegen
om met kinderen aan de slag te 

gaan. Die workshops vind ik 
een van de verdiensten van 
het platform. Deze doelgroep is 
immers enorm belangrijk voor de 
toekomst. Kinderen zijn 
ongeremd en niet te kritisch 
voor zichzelf zodat ze zich 
niets aantrekken van wat de 
buitenwereld over hen denkt.” 

Voor de liefde verhuisd
Omdat Joeke drie jaar geleden 
naar Antwerpen is verhuisd, zet 
ze bij Meekit vooral lesgevers in. 
“Ik ben naar hier gekomen tijdens 
corona. Mijn vader, Jan van der 
Veen, maakt ambachtelijke bogen 
en organiseert om de paar jaar 
het festival Bowlands in Friesland 
waar hij en andere bogenmakers
workshops geven. Op een van 
die festivals ontmoette ik mijn 
man”, glimlacht ze. “En dus heb 
ik in 2021 de stap gezet om 
naar Antwerpen te verhuizen. 
Intussen zijn we ook getrouwd.” 

Op zoek naar het culturele
en sociale leven in Antwerpen,
kwam ze bij het BAAS-project
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van jongerencentrum Kavka terecht. “Het 
idee om iets te doen met ‘Stukjes Niks’ 
had ik al langer, maar dankzij begeleiding
van BAAS kwam alles in een stroom-
versnelling. Eerst volgde ik workshops 
over ondernemen, nadien kwam ik in 
een traject terecht. Het leek me de ideale
manier om een netwerk op te bouwen.
Het werd een leerrijk project. Er zijn 
wel wat verschillen in ondernemen 
tussen België en Nederland. Zo vraag je in 
Nederland een ondernemingsnummer 
aan en je bent vertrokken. Hier ben je aan 
meer regels gebonden. Maar gelukkig krijg
je als ondernemer in België wel meer 
begeleiding dan in Nederland.” 

Het BAAS-traject leidde tot haar eerste 
artistieke project op Belgische bodem: 
de ‘Stukjes Niks’. “Al wil ik me zeker nog 
geen kunstenares noemen”, glimlacht
Joeke. “Ik zie mijn werk niet zo snel in 
een galerie terechtkomen.” Voorlopig 
konden we het op het openbaar domein 
zien. Haar ‘Stukjes Niks’ waren tot 
voor kort te zien aan jongerencentrum 
Kavka en aan Het Bos. Op de buitenmuur 
creëerde Joeke een soort ‘lege ruimte’ 
met zwarte tape. Een bordje vertelde de 
boodschap: ‘Alsjeblieft, een Stukje Niks. 
Hier hoef je even niks te doen, vinden of 
zijn’. “Het was de bedoeling dat mensen 
in het vak gingen staan om letterlijk eens 
even stil te staan, niets te doen.”

De drukke stad
Bij Joeke kwam dit idee tot leven toen 
ze in Rotterdam woonde. “In een druk-
ke stad kan het soms moeilijk zijn om 
ruimte te vinden”, legt de kunstenares uit. 

“En daarmee bedoel ik niet alleen 
fysieke, maar ook mentale ruimte. We 
leven in een wereld waarin er zo veel 
prikkels op ons afkomen. We moeten
terug naar de basis, naar het niets. Daarom
leek het me net krachtig om eens niets 
te tonen. In plaats van op je smart-
phone te kijken of je naar de volgende 
afspraak te haasten: kom even op adem.”
Stilstaan of niets doen, is niet eenvoudig.
Ook Joeke begrijpt dat. “Tijdens 
mijn jeugd in Friesland was er meer 
ruimte. Van zodra ik naar de stad ben 

verhuisd, komt er een maalstroom aan 
verplichtingen op je af. Soms moet 
je terugkeren naar je gevoelens en 
gedachten om naar jezelf te keren. 
Door het haasten vergeet je soms ook 
mensen die niet mee kunnen in deze 
maatschappij. Een oudere vrouw helpen, 
komt er niet van omdat je bijvoorbeeld 
te weinig tijd hebt. En dat is jammer.”

Het project kreeg heel wat feedback. 
“Mensen gingen in het ‘Stukje Niks’ 
staan om tot rust te komen”, vertelt ze. 
“Ik had ook posters opgehangen waarop 
mensen konden noteren waar ze geen 
energie meer aan wilden verspillen. Aan 
negatieve invloeden of te veel sociale 
media bijvoorbeeld. Het thema leeft wel. 
Dat voel je bij het publiek.” Haar kunst
project vond je niet alleen in de open-
bare ruimte, ook digitaal heeft ze een 
luik ontwikkeld. Zo verstuurt ze ‘lege’ 
posts en nieuwsbrieven om mensen te 
doen stilstaan bij hun mediagebruik.

Intussen heeft Joeke het kunstwerk 
weggehaald, maar het project krijgt 
nog een vervolg. Zo zal het te zien zijn 
op de expo BAAS Bruist op 13 mei in 
Kavka. “Daarop worden alle project-
en, die door BAAS begeleid werden, 
getoond. Mijn ‘Stukjes Niks’ worden 
getoond in samenwerking met Slow 
Reading Antwerpen, een organisatie
die in de stad op mooie plekjes
rustig in groep gaat lezen. De thema’s
passen mooi bij elkaar.”

Tentoonstellingen
In de zomer mag Joeke twee weken een 
residentie doen in Het Bos op de Anker-
rui. “Daaruit vloeien wellicht nog nieuwe 
ideeën rond het thema ‘nietsdoen’ uit 
voort. Een ‘Not to do’-lijstje of een lege 
kalender bijvoorbeeld. Wie weet”, glim-
lacht ze. “In het najaar - op 7 en 8 oktober 
en op 14 en 15 oktober - kan je de resul-
taten van de vijftig residenten van de Bos 
Academie zien op een expo in Het Bos.”
Ook in haar job kan Joeke creatief aan 
de slag. Sinds ze in Antwerpen woont, 
werkt ze als projectmedewerker jeugd en 
media in Bibliotheek Park in Merksem. 
“Ik werk bewust vier dagen per week, 
zodat ik één dag de ruimte heb om met 
mijn projecten bezig te zijn. Eerder had ik 
al Find Your Flow ontwikkeld, een project 
waarmee ik creatieve notitieboekjes heb 
ontworpen. Het Flowing Lines Notebook 
is een boekje met golvende lijnen dat de 
creativiteit tijdens het schrijven of tekenen 
prikkelt”, zegt ze. “Het thema ‘creativiteit 
stimuleren’ komt in mijn werk altijd terug. 
En dat zal ook in de toekomst nog zo zijn.

www.joekevanderveen.com, 
@joekevdveen
www.baasbaas.be
www.hetbos.be

  Joeke van der Veen:  Kunstprojecten rond ‘nietsdoen’
           ‘Stukjes Niks’ als reactie op onze drukke maatschappij



66 67SPECIAL

#Xclusive Living

De bewoonbare opper-
vlakte is 1.150 vierkante 
meter, de totale perceels-
grootte 9.540 vierkante 
meter. Het perceel is een 
75 meter breed.

Het niet geïndexeerd 
kadastraal inkomen voor  
deze unieke villa bedraagt 
8.832 euro.

Heel veel waarde en extra’s voor deze state-of-
the-art villa (2015) voor minder dan 4 miljoen
euro...  

De inpandige garage biedt plaats aan 
zes classic cars, sport of luxe wagens.
Een uitgebreide sport en wellness ruimte, Een 
moderne cinema zaal én een eigen discobar. 
Ook voorzien van een moderne luxe wijn ruimte.

De villa is gelegen op een mooi domein 
van maar liefst 9.500 vierkante meter groot. 
Omringd door weilanden heeft de tuin een  
buitenzwembad. Natuurlijk mag een riant 
en zeer luxueus poolhouse niet ontbreken.

Interesse, binnenkijken en meer zien? Dat kan!
Scan de QR code, geniet en laat u inspireren
door  de video wandeling door deze exclusieve 
woning. 

Ziet u uzelf hier wonen?  Voor meer inlichtingen 
of een afspraak ter plaatse, neem contact op met 
Mies Willemsen, telefoon +32 (0)14  65 45 72  

       GSM: +32 (0)478 84 32 72 

& Stijlvol Wonen
“Bij vastgoed is ligging hét belangrijkste van allemaal. En 
daar begint het bij deze uitzonderlijke villa al goed. Deze 
stijlvolle manoir, geheel opgetrokken in gekaleide baksteen, 
is prachtig gelegen aan de rand van de residentiële villawijk 
‘De Lint’ aan de kant van het dorp”, zegt Mies Willemsen van 
Hillewaere Vastgoed.” Dit maakt dat je overal vlakbij bent. Maar 
vooral het uitzicht achteraan is impressionant: een prachtig ver
gezicht over de weilanden mét de perfecte oriëntatie: zuid-west 
voor een schitterende zon van de middag tot ze ondergaat.”
We komen binnen via  de inkomhal, die reikt tot de tweede 
verdieping. Deze ruimte geeft een mooi dieptezicht op het 
overdekt terras en de tuin. GELIJKVLOERS: De woonruimtes 
op het gelijkvloers zijn verbonden met een laterale hal. “Een 
riant salon met gashaard, verbonden met een zithoek met zicht 
op de tuin en een ruim kantoor vind je rechtsgelegen. 

Via de linkerzijde van de hal kom je in de prachtige enorme 
leefkeuken Langs alle zijden zijn er ramen dat zorgt voor 
een open ruimtelijk gevoel. Verder ook links is de toegang 
tot het overdekte terras achteraan en de geïntegreerde 
eetruimte met een mooie gashaard. De keuken is voorzien
van alle comfort en mogelijk denkbare toestellen, 
inclusief wijnkoeler”, vertelt Mies Willemsen. GARAGE: 
Nog op het gelijkvloers: een garage voor twee auto’s én de 
praktische autolift. Deze autolift geeft zo eenvoudig toegang
tot een ondergrondse garage voor nog eens vier extra wagens.
EERSTE VERDIEPING. Behalve met trappen, zijn alle 
verdiepingen verbonden met een lift. Op de eerste ver
dieping bevindt zich niet alleen de masterbedroom, maar ook 
nog vier andere riante slaap- en vier badkamers. Er zijn in 
totaal zeven toiletten inclusief enkele op de tweede verdieping. 



Beleggen voor je pensioen, je (klein)kinderen of een project? Of je nu weinig of veel weet over de 
beurs, grote of kleine bedragen wilt beleggen, met of zonder advies, met weinig of veel risico: bij ING 
is er voor iedereen een oplossing.

Beleggings- en/of verzekeringsaanbieding onder voorbehoud van aanvaarding door ING België (of, in voorkomend geval, door de betrokken verzekeringsmaatschappij) 
en wederzijds akkoord. De voorwaarden en modaliteiten (reglementen, tarieven, kerninformatie voor de belegger of spaarder en andere aanvullende informatie) zijn 
verkrijgbaar in alle ING-filialen en staan op www.ing.be
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Leef zoals je wil,
beleg zoals je wil

Surf naar ing.be/beleggen

Je kiest zelf hoe je belegt: 
• Beleggen met advies: “een adviseur helpt je om

je doelstellingen vast te leggen. Je krijgt een
beleggingsvoorstel dat past bij jouw persoonlijke
verwachtingen en risico-appetijt,” legt Dieter Neirinck,
head of Personal Banking bij ING, uit. “Je beleggingen
worden allemaal actief beheerd door onze eigen experts
en die van onze gerenommeerde partners: BlackRock,
Schroders, Axa Investment Managers, Amundi en
NN Investment Partners. Door onze kennis en expertise
te delen staan we sterker. Daarom werken we samen
met deze gerenommeerde fondsenhuizen. Dat is je beste
garantie op onpartijdig en gepersonaliseerd advies.”

• Zelf beleggen: “met deze oplossing, bouw je een eigen
portefeuille op. Dat doe je veilig, voordelig en makkelijk
online, op je computer of via een app”, gaat de expert
verder. “Je hebt een ruime keuze aan aandelen, obligaties
en andere beleggingen. Geen idee welke opportuniteiten
er zijn? Experten van ING geven je via nieuwsbrieven en
webinars inspiratie en delen hun inzichten en analyses.
Dankzij de lage tarieven is beleggen super toegankelijk,
ook voor wie met kleine bedragen belegt.”

• Eenvoudig beleggen: “vanaf 10 euro per maand beleg
je regelmatig en op je eigen tempo een vast bedrag. In
functie van het risico dat je bereid bent te nemen, kies
je uit vier beleggingsfondsen. Je dient zelf geen losse
aandelen en/of obligaties te kopen. De beheerder van je
fonds doet het huiswerk. Je start, wijzigt en pauzeert zelf
je beleggingsplan waar en wanneer je wil. Een eenvoudige
online formule, zowel voor ervaren beleggers als voor wie
de eerste stappen op de beurs zet”, besluit Dieter Neirinck.

Waarom bij ING?
ING is al meer dan 150 jaar in België actief. Onze experten 
volgen de ontwikkelingen in de economie en op de beurzen 
op de voet en vertalen de prognoses in beleggingsadviezen.  

In België zijn meer dan 500 adviseurs vrijblijvend 
beschikbaar om gepersonaliseerd beleggingsadvies te 
geven, rekening houdend met je kennis en verwachtingen. 
Benieuwd? Een adviesgesprek kost je niets.

Dieter Neirinck 
Head of Personal Banking

Advertorial
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